
Niedziela, 6 grudnia ma być handlową. W ten sposób 
rządzący chcą rozładować przedświąteczny ruch 
w sklepach i poprawić sytuację handlu. W grudniu bę-
dziemy mieć jeszcze dwie niedziele handlowe  
– 13 i 20.  Qs.3

- Badania przesiewowe na obecność koronawirusa będą  
dobrowolne - poinformował minister zdrowia Adam  
Niedzielski. Przekazał, że we wtorek rozmawiał z woje-
wodą podkarpackim, małopolskim i śląskim na temat 
logistycznej i merytorycznej koncepcji  
przeprowadzenia badań.  Qs.12

W 2018 roku w Częstochowie zaczęły pojawiać 
się zawiadomienia od mieszkańców w sprawie 
trucia ich czworonożnych przyjaciół.  
Wówczas smakołyki dla zwierząt faszerowane 
były trutką. Po dwóch latach, znów zaczynają 
pojawiać się niepokojące informacje.  Qs.5

Kolejny 4,5-kilometrowy odcinek jezdni przyszłej autostrady 
A1 został udostępniony kierowcom. Dzięki temu mogą już oni 
korzystać z ponad 10-kilometrowego fragmentu jednej jezd-
ni od granicy woj. łódzkiego i śląskiego do Grabowej  
w woj. śląskim.
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Premier zapowiedział, że „działania 
w  ramach tarczy 2.0. będą działa-
niami, które częściowo znamy z  in-
strumentalium wiosennego”. Wśród 
zaproponowanych rozwiązań znajdą 
się: „dotacje bezzwrotne dla mikro-
firm, które - jak podkreślił premier - 
będzie można powtarzać w  sytuacji, 
jeśli gospodarka nie będzie wycho-
dziła na prostą, świadczenia posto-
jowe, zwolnienia ze składek ZUS, 
świadczenia dla pracowników z Fun-
duszu Gwarantowanych Świadczeń 
Pracowniczych”.

W  ramach tarczy finansowej PFR 
2.0 na łączna kwotę 35 mld zł, przewi-
dziane jest do 10 mld zł dla mikro i ma-
łych firm (3 mld zł dla mikro i 7 mld zł 
dla małych i średnich firm)  oraz do 25 
mld zł dla dużych firm zatrudniają-
cych od 250 pracowników. To, ile pie-
niędzy otrzyma dany przedsiębiorca 
jest zależne od spadku obrotów. 
Otrzymanych funduszy nie trzeba bę-

dzie zwracać, ile spełnione zostaną 
warunki takie jak m.in. utrzymanie za-
trudnienia.

Poniżej przedstawiamy najważ-
niejsze informacje dotyczące dofinan-
sowania dla poszczególnych firm. 

Tarcza Finansowa PFR 2.0  
dla mikrofirm – do 3 mld zł 
wsparcia
• Dla firm zatrudniających od 1 do 9 

pracowników z 38 branż z Polskiej 
Klasyfikacji Działalności;

• Obrót lub suma bilansowa  
za 2019 r. do 2 mln euro;

• Subwencje finansowe - 18 tys. zł 
lub 36 tys. zł  na zatrudnionego;

• Subwencje do maksymalnej kwoty 
324 tys. zł;

• Wysokość subwencji zależna  
od liczby pracowników i spadku 
obrotów;

• Dla firm, które odnotowały spadek 

obrotów w 2020 r. o min 30% 
w związku z COVID-19;

• Środki bezzwrotne pod warun-
kiem prowadzenia działalności 
i utrzymania poziomu zatrudnienia 
w ciągu 12 miesięcy;

• Termin składania wniosków: sty-
czeń – luty 2021 r. (po zgodzie KE).

Tarcza Finansowa PFR 2.0  
dla małych i średnich firm  
– do 7 mld zł wsparcia
• Dla firm zatrudniających do 249 

pracowników z 38 branż z Polskiej 
Klasyfikacji Działalności;

• Obrót za 2019 r. mniejszy lub 
równy kwocie 50 mln euro,  
a suma bilansowa mniejsza  
niż 43 mln euro;

• Dofinansowanie kosztów stałych 
niepokrytych przychodami 
w formie subwencji finansowej 
w kwocie 70% straty brutto za 
okres 1 listopada 2020 r.  
do 30 kwietnia 2021 r.;

• Subwencje do maksymalnej 
kwoty: 3,5 mln zł;

• Wysokość subwencji zależna  
od prognozy kosztów i przy-
chodów oraz straty brutto;  Qs.6

Rządzący uruchomili kolejną Tarczę Finansową. Wsparcie  
ma trafić do niemal 40 branż dotkniętych kryzysem.  
Chodzi między innymi o gastronomię, przewozy, hotelar-
stwo, turystykę, a także kulturę i rozrywkę.

 Qs.13

U zbiegu ulic Syrokomli i Fredry na Rakowie stanie nowy 
blok komunalny z 24 mieszkaniami. Jeśli mimo pandemii 
wszystko przebiegnie według planu – bez poślizgów  
– budowa ma się zakończyć do końca maja 2022 roku. 
Koszt inwestycji to 3,84 mln zł, z czego 1,33 mln  
stanowić ma dofinansowanie z BGK.  Qs.3

Częstochowa  

Wkrótce ruszy budowa 
nowego bloku komunalnego

ciepły
dom

DODATEK:

 Qs.7-10

 Qs.7

Autostrada A1

Kolejny fragment gotowy

Jest decyzja

Nie dla wszystkich 
badania przesiewowe

• Renomowane środki myjące  
i dezynfekujące

• Profesjonalny sprzęt  
do utrzymania czystości
Armii Krajowej 1/3 lok.6 
(Budynek Śródmiejskiej  
Spółdzielni)
tel. 34 368 08 78 

List czytelnika

Trują nasze psy
Projekt ustawy

Trzy niedziele handlowe 
w grudniu

Pomoc dla przedsiębiorców

Kolejna Tarcza Finansowa. 
Sprawdź, czy skorzystasz ze wsparcia
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Częstochowa  

Wkrótce ruszy budowa nowego 
bloku komunalnego

Ułatwienia dla ozdrowieńców  

Ulgi w komunikacji, dwa dni wolne  
w pracy dla oddających osocze

Ogólnopolska akcja  

Protest częstochowskich 
taksówkarzy
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Czterokondygnacyjny budynek z  dwiema 
klatkami schodowymi (każda po 12 
mieszkań) i  częścią piwniczną będzie ele-
mentem pierzei ulicy Syrokomli. Mieszkań 
dwupokojowych ma tam być 18; pozostałe 
będą jednopokojowe – łączna powierzchnia 
użytkowa wszystkich wyniesie ponad 1,1 
tys. m kw. 3 mieszkania przeznaczone będą 
dla osób z  niepełnosprawnościami. Przy 
okazji realizacji inwestycji powstanie cała 
infrastruktura towarzysząca – urządzenia 
techniczne, dojścia, dojazdy, chodniki, par-
king i  plac zabaw. Nasadzone będą nowe 
drzewa.

W   postępowaniu przetargowym najko-
rzystniejszą ofertę złożyło konsorcjum firm 
z  Mińska Mazowieckiego –   Przedsiębior-
stwa Budowy Dróg i Mostów Sp. z o.o. oraz 
ALTOR Sp. z  o.o.   Koszt inwestycji to 3,84 
mln zł. Miasto może z nią ruszyć dzięki pod-
pisanej umowie z  Bankiem Gospodarstwa 
Krajowego o  udzielenie finansowego 

wsparcia ze środków Funduszu Dopłat. 
Otrzyma na ten cel dofinansowanie w wyso-
kości ok 1 mln 330 tys. zł. 19 listopada plac 
budowy został przekazany wykonawcy.  

W ostatnich latach przybywa budowanych 
przez miasto nowych mieszkań – komunal-
nych oraz czynszowych. Latem 2019 roku 
lokatorom przekazano klucze do bloku ko-
munalnego z  65 mieszkaniami (w  tym 2 
chronionymi) w  Śródmieściu –   przy ul. 
Focha. Na to zadanie też udało się zdobyć 
pieniądze z  Banku Gospodarstwa Krajo-
wego (z Funduszu Dopłat  –  było to 2,6 mln 
zł, przy inwestycji wartej łącznie 8,2 mln zł). 
Na początku 2017 roku oddano też do 
użytku blok przy ul. Pułaskiego (32 miesz-
kania), a we wrześniu tego roku 12 mieszkań 
w  zaadaptowanym budynku przy ul. Kie-
drzyńskiej.

W 2018 roku blok czynszowy na Wyczer-
pach (24 mieszkania) przekazał lokatorom 
Zakład Gospodarki Mieszkaniowej TBS. 
Teraz ZGM ma w planach osiedle w formule 
TBS na Parkitce.

Projekt ustawy

Trzy niedziele handlowe  
w grudniu

 Qcd. ze str. 1

Prowadzone jest obecnie badanie kliniczne  
dotyczące efektów 8-tygodniowego leczenia płynem 
 do stosowania miejscowego u dzieci i młodzieży  
(w wieku od 12 lat do 16 lat i 11 miesięcy) z łuszczycą 
plackowatą o nasileniu umiarkowanym do ciężkiego.  
Płyn będzie stosowany przez okres 8 tygodni. 

Lek badany oraz wizyty w ramach badania  
(świadczenia medyczne związane z badaniem)  
są nieodpłatne.  
Uczestnicy otrzymają zwrot kosztów przejazdów.

Są Państwo zainteresowani?  
Aby uzyskać więcej informacji  
na ten temat, prosimy o kontakt:

Czy Państwa dziecko choruje  
na łuszczycę plackowatą  
o nasileniu umiarkowanym do ciężkiego?

A-derm-Serwis
ul. Waszyngtona 42 lok. 3, 42-217 Częstochowa

Nr telefonu:  604 533 081 , 660 048 180

- Okres przedświąteczny, zwłaszcza przed 
Świętami Bożego Narodzenia, jest okresem, 
w  którym liczba klientów dokonujących za-
kupów jest znaczna. Aby rozłożyć ten proces 
w  czasie, a  tym samym zmniejszyć liczbę 
klientów robiących zakupy w  tym samym 
czasie, zasadne jest wprowadzenie dodatkowej 
niedzieli handlowej w dniu 6 grudnia. Z jednej 
strony umożliwi to zachowanie ograniczeń sa-
nitarnych w  związku z  trwającą epidemią, 
a  z  drugiej strony będzie miało pozytywny 
wpływ na przedsiębiorców, przyczyniając się 
do poprawy ich sytuacji finansowej – czytamy 
w projekcie nowelizacji ustawy o szczególnych 
rozwiązaniach związanych z  zapobieganiem, 
przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19.  

Branża handlowa, m.in. Polska Organizacja 

Handlu i  Dystrybucji (POHiD) i  Związek Pol-
skich Pracodawców Handlu i Usług postulowali 
już w  listopadzie o  przywrócenie handlowych 
niedziel w grudniu. Tłumaczono, że pomogłyby 
to w rozłożeniu ruchu klientów na siedem dni 
w tym szczególnym okresie przedświątecznym.

Zakaz handlu nie będzie obowiązywał też 
w  dwie kolejne niedziele poprzedzające Boże 
Narodzenie, tj. 13 i 20 grudnia.

Za złamanie zakazu handlu w niedziele grozi 
kara w  wysokości od 1 tys. zł do 100 tys. zł, 
a  przy uporczywym łamaniu ustawy - kara 
ograniczenia wolności.

W  związku w  rozwojem epidemii i  nowymi 
obostrzeniami we wszystkich placówkach han-
dlowych jest wymóg noszenia maseczek 
ochronnych, sklepy mają obowiązek udo-
stępnić klientom podczas zakupów rękawiczki 
jednorazowe i płyny do dezynfekcji rąk.

- Osocze ozdrowieńca to na tym etapie wal-
ki z pandemią lek ratujący życie - powie-
dział premier Mateusz Morawiecki. Poinfor-
mował, że osoby oddające osocze mogą 
skorzystać z ulg w PIT, przysługują im dwa 
dni wolne od pracy, ulgi na przejazd koleją 
i transportem miejskim oraz pakiet konsul-
tacji medycznych.

Premier podkreślił, że obecnie nie mamy 
jeszcze odpowiedniego leku na COVID-19, ale 
- dodał - "wiemy, że osocze ozdrowieńców po-
dane w  odpowiednim momencie potrafi pod-
nieść szanse na wyzdrowienie osób chorych". 
Morawiecki zaznaczył, że oddanie osocza trwa 
około pół godziny. "Te 30 minut może oznaczać 

życie dla kogoś innego" - podkreślił.
Jak zaznaczył, osocze ozdrowieńców jest 

"lekiem, który na tym etapie walki z pandemią 
jest bardzo ważny; jest substancją ratującą 
życie". Według premiera oddanie osocza, to 
o nie tylko szlachetny czyn, ale "też akt, który 
może oznaczać uratowanie życia i  zdrowia 
innym osobom". Morawiecki dodał, że osocze 
pobrane od jednego ozdrowieńca może zo-
stać podane trzem osobom chorym na 
COVID-19.

Poinformował, że osoby oddające osocze 
mogą skorzystać z ulg w podatku PIT tzw. ulgi 
z tytułu darowizny. Osobom tym przysługują 
też dwa dni wolne od pracy, ulgi na przejazd 
koleją i transportem miejskim oraz pakiet kon-
sultacji medycznych. 

 Qcd. ze str. 1

Około stu częstochowskich taksówkarzy 
wzięło udział w ogólnopolskim proteście.  
– W związku z obostrzeniami nasze obroty 
drastycznie spadły. Niestety nikt nie po-
myślał o tym, aby objąć nas rządową po-
mocą. Wielu z nas wkrótce zbankrutuje – 
mówili rozgoryczeni.

Protest odbył się 25 listopada. Punktualnie 
o godzinie 12.00 taksówkarze ruszyli „w miasto”. 
Data nie była przypadkowa – właśnie 25 listo-
pada w Sejmie rozpatrywany był projekt ustawy 
dot. przeciwdziałania skutkom pandemii. Nie-
stety nie uwzględniono w  nim taksówkarzy. - 
Zamknięto restauracje, puby, dyskoteki, kina, 
teatry, szkoły... Do tego w wielu firmach obowią-
zuje praca zdalna. Boleśnie to odczuwamy. Po 
prostu nie mamy kogo wozić – mówi Jan Joń-
czyk, prezes Stowarzyszenia Kierowców Inter-
-Taxi. Do protestu włączyli się reprezentanci 
wszystkich częstochowskich korporacji. - Nasze 
dochody spadły o niemal 90%! Obecnie robimy 
około czterech, pięciu kursów dziennie. Więk-
szość z nas jest na pełnym ZUS-ie. Nie jesteśmy 
nawet w  stanie na niego zarobić. Do tego do-
chodzi amortyzacja pojazdów. Nie stać nas na 

opłacenie rat leasingowych użytkowanych jako 
taksówki pojazdów. A gdzie pieniądze na utrzy-
manie? Powoli dochodzi do sytuacji, że nie 
mamy z  czego żyć – dodaje. Taksówkarze 
z  ogromnym rozgoryczeniem przyjęli projekt 
tarczy antykryzysowej, który nie uwzględnia ich 
działalności.  - Dlaczego nikt nie widzi tego, że 
branża taksówkarska również znalazła się 
w bardzo trudnej sytuacji z powodu pandemii. 
Taksówkarze nie zostali jednak uwzględnieni 
przy projektowaniu tarczy antykryzysowej. Nie 
możemy sięgnąć po żadne wsparcie. Bez tego 
zostaniemy zmuszeni do zawieszenia bądź 
nawet zamknięcia działalności. Taksówkarze to 
licząca ponad 50 000 grupa przedsiębiorców, 
która stanowi ważny element pod kątem 
wpływów do budżetu – podsumowuje  Jan Joń-
czyk. Strajki taksówkarzy odbyły się w  wielu 
miastach w całej Polsce. W każdym z nich przed-
stawiciele branży taksówkarskiej składali pe-
tycję do właściwych urzędów domagając się 
natychmiastowej pomocy rządowej w  utrzy-
maniu ich działalności, wzorem wiosennego 
wsparcia. Taksówkarze chcieliby między innymi 
świadczenia postojowego, a  także zwolnienia 
z  obowiązku opłacania składek z  tytułu ubez-
pieczeń społecznych i zdrowotnych.

Opracowanie: Katarzyna Gwara
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Opracowanie: Katarzyna Gwara

Mniej szkodliwe od papierosów?

Liczba palaczy w  Polsce spadała, ale 
od paru lat ten trend się zatrzymał. Po 
papierosa obecnie sięga nadal 8 mln 
Polek i  Polaków. Mimo rosnącej 
wiedzy o  szkodliwych skutkach pa-
lenia i  licznych kampanii edukacyj-
nych widać, że jest grupa osób, które 
nie są w stanie pozbyć się tego nałogu.

Od niedawna wielbiciele tytoniu 
mogą zredukować zagrożenia zwią-
zane z  papierosami dzięki podgrze-
waniu tytoniu, zamiast jego spalania. 
Pierwszym produktem w Polsce tego 
typu jest system IQOS, dostępny nad 
Wisłą od 2017 r.

Na początek fakty

Palenie papierosów to nałóg, który 
niesie szkodliwe konsekwencje dla 
konsumentów. W  Polsce pali wciąż 
21 proc. dorosłych. Dobrą wiadomo-
ścią jest, że zwiększa się odsetek Po-
laków, którzy nigdy nie sięgnęli po 
papierosa: w 2019 r. było to 67 proc. 
(wobec 56 proc. w  2011 r.). Kobiety 
częściej trzymają się z daleka od niko-
tyny: 74 proc. w  2019 r. (wobec 65 
proc. w  2011 r.). Jeszcze w  2011 r. 
większość mężczyzn (55 proc.) miała 
doświadczenia jako palacze, a obecnie 
z  papierosami zetknęło się 41 proc. 
Polaków.

Uzależnienie od palenia nie dotyczy 
samej nikotyny. Zapalenie papierosa 
to część stylu życia, stały rytuał, bez 
którego palaczom trudno sobie wy-
obrazić rozpoczęcie dnia, pracę zawo-
dową (z  tradycyjnymi wyjściami „na 
dymka”) czy spotkania towarzyskie. 
Bez tych wszystkich czynności nało-
gowi palacze nie są w  stanie nor-
malnie funkcjonować.

Nadzieja dla palaczy

Według badaczy z  uzależnieniem 
próbuje zerwać 70 proc. palaczy, ale 
nie mają dużych szans bez pomocy 
specjalistów, poradni antynikotyno-
wych (w Polsce są tylko trzy) i bez do-
datkowego wsparcia. Aż 95 proc. 
samodzielnie zmagających się z nało-
giem wraca do palenia.

Nie ma co liczyć na szybkie i  ma-
sowe rzucanie palenia przez miliony 
uzależnionych, i dlatego lepiej dać im 
alternatywę dla papierosów obar-
czoną mniejszym ryzykiem. Stanowią 
ją tzw. podgrzewacze tytoniu typu 
IQOS. Dostarczają one podobną ilość 
nikotyny co zwykły papieros, ale nie 
wytwarzają dymu i  substancji smoli-
stych, które są głównym powodem 
chorób związanych z paleniem. Urzą-
dzenie IQOS podgrzewa prawdziwy 
tytoń. Wkłady tytoniowe w IQOS są 
podgrzewane do ok. 

350 st. C i nie dochodzi do procesu 
spalania, tym samym nie powstaje 
także dym papierosowy, lecz aerosol. 
W  papierosie konwencjonalnym 
tytoń spala się w  temperaturze ok. 
800 st. Celsjusza. To właśnie dym za-
wierający toksyczne substancje smo-
liste i  trujące gazy jest problemem, 
a nie nikotyna. Natomiast w aerozolu 
powstałym z  podgrzewacza nawet 
o  90 proc. spada ilość najbardziej 
szkodliwych substancji, znanych 
z dymu papierosowego, takich jak al-
dehydy czy lotne związki organiczne.

Oficjalne badania

Od lat pojawiają się badania naukowe 
dowodzące, że podgrzewanie tytoniu 

to potencjalnie mniej szkodliwa alter-
natywa dla nałogowych palaczy, 
którzy nie są w  stanie zrezygnować 
z  nikotyny. Takie stanowisko zajęła 
amerykańska Agencja ds. Żywności 
i Leków (FDA), która uznała IQOS za 
produkt „właściwy dla promocji 
zdrowia publicznego”. Podobne 
opinie dla podgrzewaczy tytoniu wy-
stawiły niemieckie, japońskie i belgij-
skie agencje rządowe zajmujące się 
zdrowiem publicznym. Obecnie peł-
noletni palacze w USA mogą być in-
formowani o  tym, że całkowite 
przejście z  tradycyjnych papierosów 
na IQOS prawdopodobnie może pro-
wadzić do zmniejszenia ryzyka 
chorób związanych z tytoniem.

Dla osób, które podejmowały nie-

skuteczne próby rzucenia palenia i od 
lat zmagają się z nałogiem, potrzebna 
jest wiedza, że istnieje coś, co zastąpi 
papieros, a  jest zdecydowanie mniej 
szkodliwe. Wielu ekspertów i  na-
ukowców uważa, że podgrzewacze 
tytoniu typu IQOS stwarzają 
ogromną szansę na redukcję zacho-
rowań na różne choroby odtyto-
niowe.

Andrzej (51 lat) zastąpił zwykłe pa-
pierosy urządzeniem IQOS i jest 
z niego zadowolony: „Przy pod-
grzewaniu tytoniu wyzwala się ae-
rozol zawierający prawie czystą 
nikotynę. Znajduje się w nim o 90 
proc. mniej szkodliwych substancji 
niż w dymie papierosowym, a do-
datkowo nie ma – zwykłych przy 
papierosach – problemów ze 
śmierdzącymi ubraniami, samo-
chodem i mieszkaniem. Choć 
w kieszeni trzeba zmieścić dwa 
przedmioty (podgrzewacz 
i wkłady), to nie zajmują one więcej 
miejsca niż paczka papierosów. 
Wkłady można dostać praktycznie 
w każdym sklepie i na stacji benzy-
nowej. Wcześniej próbowałem też 
plastrów, gumy czy tabletek z niko-
tyną, ale żadne z nich nie były 
w stanie dać rzeczywistej alterna-
tywy papierosów, jak zawierający 
prawdziwy tytoń IQOS”.

Straż miejska

Mamy kolejne miejsca parkingowe

Obchodziliśmy Światowy dzień rzucania palenia

Czy nowe technologie pomogą milionom palaczy, 
którzy nie potrafią rzucić?

Podobnie, jak przed rokiem, w miej-
skich parkach i na skwerach zalegają 
sterty liści. Nie zostaną one jednak 
usunięte. Dlaczego? Bo pełnią funk-
cję specjalnych schronień dla jeży-
ków żyjących w miejskiej przestrzeni. 

Jesienne grabienie liści stało się już 
czynnością powszechną. To, co spada 
z drzew usuwamy ze swoich posesji, 
a  także ulic i  chodników. Ostatnio 
jednak nie wszystkie grabione liście są 
usuwane. Powód? Sterta liści czy ga-
łęzi to idealne schronienie i kryjówka 
dla jeży. Z tego też powodu w parkach 
i  na skwerach miejskich powstały 
w  Częstochowie jeżo-strefy, gdzie 
nikt nie grabi i nie będzie grabił liści. Są 
wśród nich bowiem ukryte „domki” 
dla tych pożytecznych, małych 
ssaków. Na razie jeżo-strefy pojawiły 

się w  parkach pod Jasną Górą. 
Wkrótce będą też w  innych miej-
scach, gdzie mogą zimować jeże. Spe-
cjalne kopczyki będą usytuowane 
pomiędzy drzewami, w  miejscach 
poza wyznaczonymi ścieżkami (co po-
zwoli zminimalizować ryzyko ich 
zniszczenia). Tworzeniem i  utrzyma-
niem „domków” dla jeży zajmuje się 
częstochowskie Centrum Usług Ko-
munalnych.

APEL DO MIESZKAŃCÓW
Jeżeli podczas późnojesiennych spa-
cerów spotkacie zalegającą górkę 
liści, nie niszczcie jej – może tam 
spać jeż! Zanim posprzątacie 
wszystkie liście w swoim ogrodzie – 
najpierw sprawdźcie, czy już nie 
ucina sobie tam drzemki ten sympa-
tyczny ssak!

Dzięki działaniom straży miejskiej, 
z częstochowskich parkingów zniknę-
ły kolejne nieużywane samochody, 
które blokowały miejsca. Tylko w tym 
roku usunięto już 81 pojazdów. 

- Dzięki działaniom strażników miej-
skich z  częstochowskich ulic w  tym 
roku zniknęły już 23 tzw. „wraki”, czyli 
samochody, które były długotrwale 
nieużywane i blokowały miejsca par-
kingowe innym mieszkańcom. Przy 
kolejnych 58 „wrakach” pomogły roz-
mowy funkcjonariuszy z  właścicie-

lami, którzy zabrali swoje samochody 
bez konieczności wzywania „lawety”. 
Liczba zwolnionych miejsc parkingo-
wych wynosi w 2020 roku 81. Kolejne 
sprawy są w toku – mówi Artur Ku-
charski, rzecznik straży miejskiej. 

Do tej pory największe „czysz-
czenie” częstochowskich parkingów 
odbyło się w 2018 roku. Wówczas na 
terenie miasta zwolniło się aż 216 
miejsc parkingowych po tzw. „wra-
kach”. W ubiegłym roku usunięto 63 
pojazdy. Od początku 2018 roku do 
25 listopada bieżącego roku często-
chowscy strażnicy miejscy przepro-

wadzili ponad 300 „wrakowych” 
interwencji. Kolejne sprawy są w toku.

Przy tej okazji przypominamy, straż 
miejska może zlecić odholowanie po-
jazdu, który spełnia wymogi długo-
trwale nieużywanego na wniosek 
zarządcy drogi. Mieszkańcy, którym 
przeszkadzają tzw. „wraki” w  pierw-
szej kolejności swoje uwagi powinni 
zgłosić do zarządcy drogi, który na-
stępnie powinien powiadomić często-
chowską straż miejską. Na terenach 
spółdzielni mieszkaniowych wniosek 
powinna natomiast złożyć spół-
dzielnia.

Moje urodziny
Przyniosłeś miły pełen kosz kwiatów

Jakby zerwanych z całego świata
Siedem w nich było czerwonych róż
Jakby skąpanych w zachodzie zórz...

Ta różnorodność mnie zachwyciła
Jakaż ja wtedy szczęśliwa byłam?

Przyniosłeś mi kwiaty na urodziny
Jak młody chłopiec dla swej dziewczyny

Trudno pomyśleć ileż to lat
Po samych cierniach szłam przez ten świat

Ileż to smutku dawał mi los
Wciąż mnie uderzał za ciosem – cios.

Z tymi kwiatami które przyniosłeś
Na nowo w dom mój przyniosłeś wiosnę

Radość sprawiła mi jeszcze więcej
Mam myśl że w kwiatach bije twe serce.

Chcę podziękować za Twoje serce
Nie chcę od losu wymagać więcej

Bo w Dzień Urodzin, uśmiech stał los
Twoje życzenia i kwiatów kosz. 

Wanda Sowińska

ŻYCZENIA

Z okazji urodzin naszej ulubionej 
poetce życzymy:

Sukcesów w życiu, ciepła w miłości, 
dużo uśmiechu, wiele radości. 
Niech ten wyjątkowy w roku dzień 
odsunie na zawsze Twe troski w cień!

Redakcja

Apel do mieszkańców

Jeżo-strefy w miejskich parkach

zdj. UM Częstochowy
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Refundacja wydatków

500 zł dla nauczycieli
Drogi i chodniki

Jakie inwestycje 
zrealizował MZDiT? 
Sprawdź na mapie

List czytelnika

Trują nasze psy

Pomocy na małe przetwórstwo i RHD

Termin składania wniosków 
wydłużony

W ramach rządowego pro-
gramu nauczyciele mogą 
otrzymać refundację wydat-
ków na naukę zdalną – do 
500 zł. Wniosek należy złożyć 
najpóźniej do 7 grudnia. Kto 
i jak może skorzystać z dofi-
nansowania?

Świadczenie należy się nauczy-
cielom, w tym dyrektorom będącym 
nauczycielami, zatrudnionym w jed-
nostkach systemu oświaty, za-
równo publicznych, jak 
i  niepublicznych. Przysługuje ono 
również osobom niebędącym na-
uczycielami, którzy prowadzą za-
jęcia z  uczniami na podstawie art. 
15 ust. 2-6 ustawy – Prawo oświa-
towe. 

Dofinansowanie nie jest uzależ-
nione od zajmowanego przez na-
uczyciela stanowiska. Są więc do 
niego uprawnieni nie tylko tzw. na-
uczyciele przedmiotowcy, ale m.in. 
nauczyciele bibliotekarze, wycho-
wawcy świetlic szkolnych, nauczy-
ciele wspomagający, pedagodzy, 
psycholodzy, logopedzi, doradcy za-
wodowi.

 Wsparciem nie są objęci nauczy-
ciele, którzy prowadzą zajęcia wy-
łącznie w przedszkolach, oddziałach 
przedszkolnych w szkołach podsta-
wowych lub w innych formach wy-
chowania przedszkolnego. 

Dofinansowanie będzie wypła-
cone w  kwocie wskazanej we 
wniosku na podstawie przedłożo-
nego dowodu zakupu, jednak nie 
wyższej niż 500 zł.
Uwaga: od świadczenia nie jest od-
prowadzany podatek i  składki na 
ubezpieczeni społeczne.

Jeżeli zakup nastąpił od 1 wrze-
śnia do 20 listopada br. i  brak jest 
imiennego dowodu zakupu to do 
wniosku należy dołączyć oryginał 
lub kopię paragonu oraz wypełnić 
oświadczenie, że paragon dotyczy 
zakupionego sprzętu, oprogramo-
wania lub usługi, wskazanych we 
wniosku. Wszystkie zakupy po 20 
listopada nauczyciel musi już udo-
kumentować imiennym dowodem 
zakupu.

  Jeśli nauczyciel pracuje w  kilku 
szkołach, to wniosek składa do dy-
rektora szkoły, w której jest zatrud-
niony w najwyższym wymiarze.

 Wniosek należy złożyć najpóźniej 
do 7 grudnia. Dofinansowanie zo-
stanie wypłacone najpóźniej do 31 
grudnia. Szczegółowy wykaz refun-
dowanych przedmiotów zakupu 
znajduje się na stronie Minister-
stwa Edukacji Narodowej. 

Termin przyjmowania wnio-
sków o przyznane pomocy 
na "Wsparcie inwestycji 
w przetwarzanie produktów 
rolnych, obrót nimi lub ich 
rozwój" został wydłużony 
do 24 grudnia 2020 r.

Nabór wniosków o  takie 
wsparcie rozpoczął się 26 paź-
dziernika i  pierwotnie miał trwać 
do 24 listopada. Decyzją Prezes 
ARiMR Haliny Szymańskiej 
wnioski będzie można składać do 
24 grudnia 2020 r.

Wnioski przyjmują oddziały regio-
nalne ARiMR. Można je składać osobi-
ście, drogą elektroniczną lub 
rejestrowaną przesyłką pocztową. 
Oferta pomocy, finansowana jest z bu-
dżetu PROW 2014-2020, skierowana 

jest do dwóch grup beneficjentów.
Pierwszą stanowią rolnicy, domow-

nicy bądź małżonkowie rolników, 
którzy zdecydują się na prowadzenie 
działalności gospodarczej w zakresie 
przetwarzania produktów rolnych. 
Rejestracja działalności musi nastąpić 
przed złożeniem wniosku o płatność. 
Ta grupa wnioskodawców może 
ubiegać się o wsparcie do 500 tys. zł.

Druga grupa obejmuje rolników 
lub ich małżonków prowadzących 
lub podejmujących prowadzenie 
działalności przetwórczej i  sprze-
daży produktów przetworzonych 
w  ramach rolniczego handlu deta-
licznego (RHD). W  tym przypadku 
nie jest wymagane prowadzenie 
działalności gospodarczej, a maksy-
malna kwota dofinansowania wy-
nosi 100 tys. zł.

Pomoc na „małe przetwórstwo 
i RHD” przyznawana jest w formie 
refundacji do 50 proc. kosztów 
kwalifikowanych poniesionych na 

realizację inwestycji służących: 
przetwórstwu m.in. mleka, mięsa, 
owoców i  warzyw, zbóż czy ziem-
niaków, przetwarzaniu produktów 
rolnych na cele energetyczne czy 
zamrażaniu lub przechowywaniu 
produktów rolnych.

Katalog inwestycji, na które 
można otrzymać wsparcie, obej-
muje m.in. budowę, rozbudowę lub 
modernizację budynków wykorzy-
stywanych do prowadzenia działal-
ności przetwórczej; zakup oraz 
instalację maszyn lub urządzeń do 
przetwarzania i  magazynowania; 
aparatury pomiarowej i kontrolnej; 
inwestycje związane z  dostosowa-
niem pomieszczeń pomocniczych 
służących przygotowaniu posiłków 
(np. kuchni) i  pomieszczeń gospo-
darczych służących do przechowy-
wania produktów żywnościowych 
oraz zakup maszyn czy urządzeń 
służących ochronie środowiska.

Miejski Zarząd Dróg i Transportu 
przygotował specjalne interneto-
we narzędzie, ułatwiające lokali-
zację najważniejszych inwestycji, 
które w tym roku były realizowane 
w mieście.

Część z  ponad pięćdziesięciu 
zadań, które zostały oznaczone 
punktowo na mapie Częstochowy, 
została już zrealizowana, niektóre 
są finalizowane, a  pojedyncze nie-
bawem się rozpoczną. Istotą sprawy 
jest fakt, że ich wykonanie ujęte zo-
stało w kończącym się roku budże-
towym miasta Częstochowy.

- Dzięki mapie z łatwością spraw-
dzimy, jakie zadanie, jakiego rodzaju 
i  o  jakiej nazwie zostało wykonane 

w danej dzielnicy (po naciśnięciu na 
pinezkę stosowne informacje wy-
świetlą się w  legendzie mapy) – 
mówi Maciej Hasik, rzecznik 
prasowy MZDiT w Częstochowie. - 
Zadania można także przeglądać 
z  wykorzystaniem listy, która do-
stępna jest z  boku ekranu. Inwe-
stycje zostały podzielone na trzy 
rodzaje: drogowe, komunikacyjne 
i  oświetleniowe. Zestawienie nie 
uwzględnia zadań zrealizowanych 
w  ramach budżetu obywatelskiego 
(takie podsumowanie pojawi się 
w grudniu) – podsumowuje. Link do 
mapy wykonanej z wykorzystaniem 
ogólnodostępnych narzędzi Google 
znaleźć można zarówno na naszej 
stronie internetowej, jak i na stronie 
MZDiT w Częstochowie. 

Na początku października 2020 roku na portalu społecznościowym Face-
book pojawiły się pierwsze doniesienia, dotyczące sprawy trucia zwierząt. 
Wtedy to, jedna z  mieszkanek Częstochowy udostępniła wpis, w  którym 
ostrzegała właścicieli, by na spacerach baczniej obserwowali swoich pod-
opiecznych. Miejscami szczególnie upodobanymi przez truciciela okazały 
się Dzielnice Tysiąclecie i Północ. Jednak Dzielnica Północ stała się epicen-
trum tego, jakże przykrego procederu. Znaczący wpływ na wybraną okolicę 
ma zapewne fakt istnienia na osiedlu ”Psistanku”, czyli wybiegu dla psów. 
Trutki na szczury, czerwone tabletki nieznanego pochodzenia, żyletki 
i  gwoździe to niespodzianki, które umiejscowione w  apetycznych skraw-
kach mięsa czyhają na czworonogów. 

Psistanek- psiustanek

W niedzielę 9 listopada, pani Sylwia, właścicielka jednego z częstochow-
skich sklepów zoologicznych wybrała się ze swoją dziewięciomiesięczną 
sunią na Psistanek. Na wybieg dotarły około godziny 13. Niespodziewanie, 
cztery godziny później u  psa pojawiły się wymioty. Z  kolei około godziny 
drugiej w nocy do wymiotów dołączyła ostra biegunka. „O 5 rano była już 
czysta krew, jeżeli chodzi o biegunkę. Wtedy już czysta krew z niej leciała” 
relacjonuje wydarzenia pani Sylwia. O godzinie 8 rano właścicielka zjawiła 
się z  psem u  weterynarza, u  którego suczka dostała tabletki przeciwwy-
miotne i przeciwbiegunkowe. Lekarz stwierdził silne zatrucie. Jednak RTG 
nie stwierdziło żadnego obcego ciała. W tym przypadku należałoby wyklu-
czyć spożycie żyletki, gwoździa czy szpilki. W takim razie pozostaje kwestia 
toksycznych substancji.

Lekarstwa zahamowały objawy, jednak nie na długo. Już kolejnego dnia 
zaczęły się wymioty skrzepami krwi. W środę dolegliwości nie ustępowały 
i potrzebna była operacja. „Miała czyszczony żołądek i wyszło na to, że żo-
łądek bardzo krwawił. Cały czas był uszkodzony i  dlatego robiły się tam 
skrzepy krwi, którymi wymiotowała” - zdradza pani Sylwia. Kobieta przy-
puszcza, że do incydentu doszło właśnie na Psistanku. Jak mówi, swojego 
psa zawsze prowadzi na smyczy, a suczka sama w sobie nie jest zwierzę-
ciem, które jak to określiła „zjada wszystko, co znajdzie”. 

Po tygodniowej rekonwalescencji zwierzę doszło do siebie i nic już nie za-
graża jego życiu. Jednak warto wspomnieć, że leczenie, które trzeba było 
przeprowadzi, sięgnęło kilku tysięcy złotych. Niewątpliwie nie każdego wła-
ściciela czworonoga stać będzie na taki koszt kuracji.  Jednak na niebezpie-
czeństwo związane z  przyjęciem trutki, nadal narażone jest każde 
z częstochowskich zwierząt.

Być czujnym jak pies

Skala problemu wciąż rośnie. Weterynarz dyżurujący podczas wizyty pani 
Sylwii, oznajmił, że jej pies jest już drugim w tym tygodniu, który trafia do 
niego z zatruciem. Co ciekawe właśnie z Psiegostanku. Jak podaje strona 
„Częstochowa- Dzielnica Północ” kawałki mięsa z czerwonymi kapsułkami 
znalazły się także przy Przedszkolu nr 36, przy ulicy Kukuczki 4. Niedaleko 
placówki znajduje się wybieg dla psów. 

Komu zależy na krzywdzie niewinnych istot? Jakim cudem, do tej pory nie 
udało się znaleźć nikogo podejrzanego? Dlaczego nikt nie poczuwa się do 
odpowiedzialności, żeby wskazać sprawcę? Ktoś na pewno wie, kim jest tru-
ciciel. Ktoś z pewnością widział coś niepokojącego. Ktoś zawsze wie. 

Vanessa Wilkołek

 Qcd. ze str. 1
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Pomoc dla przedsiębiorców

Kolejna Tarcza Finansowa. 
Sprawdź, czy skorzystasz ze wsparcia

• Dla firm, które odnotowały 
spadek obrotów o min 30% 
w związku z COVID-19;

• Środki bezzwrotne pod warun-
kiem prowadzenia działalności 
oraz rozliczenia subwencji na za-
sadzie finansowania 70% straty 
brutto;

• Termin składania wniosków: sty-
czeń – luty 2021 r. (po zgodzie KE).

 
Dodatkowo: możliwość umorzenia 
100% subwencji z Tarczy Finansowej 
1.0 (termin składania wniosków:  
po roku od otrzymania subwencji 
z Tarczy Finansowej 1.0)

Tarcza Finansowa 2.0  
dla dużych firm – ok. 25 mld zł 
wsparcia i uelastycznienie  
zasad programu
• Dla firm zatrudniających od 250 

pracowników z obrotem powyżej 
50 mln euro;

• Aktualizacja warunków i wydłu-
żenie istniejącego programu oraz 
wprowadzenie nowej wersji po-
życzki preferencyjnej, z nowym 
okresem szkody COVID-19  
do 31 marca 2021 r.;

• Termin składania wniosków: sty-
czeń – marzec 2021 r.  
(po zgodzie KE).

Zasady wykorzystywania subwencji
• Środki można wykorzystać wy-

łącznie na pokrycie kosztów pro-
wadzonej działalności 
gospodarczej, m.in. wynagrodzeń 
pracowników.

• Z otrzymanych środków nie 
można przedpłacać kredytów, le-
asingów oraz innych podobnych 
instrumentów.

• Zakaz przeznaczania otrzyma-
nych środków na płatności do 
właściciela oraz osób lub pod-
miotów powiązanych z właści-
cielem przedsiębiorstwa

• Z otrzymanych środków nie można 

finansować przejęcia innego przed-
siębiorstwa lub akwizycji.

38 branż skorzysta ze wsparcia
PKD wchodzące  
do Tarczy Finansowej PFR 2.0:

• 47.71.Z Sprzedaż detaliczna 
odzieży prowadzona 
w wyspecjalizowanych sklepach

• 47.81.Z  Sprzedaż detaliczna 
żywności, napojów i wyrobów 
tytoniowych prowadzona  
na straganach targowiskach

• 47.82.Z Sprzedaż detaliczna 
wyrobów tekstylnych, odzieży 
i obuwia prowadzona na straganach 
i targowiskach

• 47.89.Z Sprzedaż detaliczna 
pozostałych wyrobów prowadzona 
na straganach i targowiskach

• 49.39.Z Pozostały transport 
lądowy pasażerski, gdzie indziej 
niesklasyfikowany

• 55.10.Z Hotele i podobne obiekty 
zakwaterowania

• 55.20.Z Obiekty noclegowe 
turystyczne i miejsca 
krótkotrwałego zakwaterowania

• 56.10.A Restauracje i inne stałe 
placówki gastronomiczne

• 56.10.B Ruchome placówki 
gastronomiczne

• 56.21.Z Przygotowywanie 
i dostarczanie żywności dla 
odbiorców zewnętrznych

• 56.29.Z Pozostała usługowa 
działalność gastronomiczna

• 56.30.Z Przygotowywanie 
i podawanie napojów

• 59.14.Z Działalność związana 
z projekcją filmów

• 74.20.Z Działalność fotograficzna
• 77.21.Z Wypożyczanie i dzierżawa 

sprzętu rekreacyjnego i sportowego
• 79.11.A Działalność agentów 

turystycznych
• 79.11.B Działalność pośredników 

turystycznych
• 79.12.Z Działalność organizatorów 

turystyki

• 79.90.A Działalność pilotów 
wycieczek i przewodników 
turystycznych

• 79.90.B Działalność w zakresie 
informacji turystycznej

• 79.90.C Pozostała działalność 
usługowa w zakresie rezerwacji, 
gdzie indziej niesklasyfikowana

• 82.30.Z Działalność związana  
z organizacją targów, wystaw 
i kongresów

• 85.51.Z Pozaszkolne formy 
edukacji sportowej oraz zajęć 
sportowych i rekreacyjnych

• 85.52.Z  Pozaszkolne formy 
edukacji artystycznej

• 86.90.A Działalność 
fizjoterapeutyczna

• 86.90.D Działalność 
paramedyczna

• 90.01 Z Działalność związana 
z wystawianiem przedstawień 
artystycznych- zespół muzyczny

• 90.02.Z Działalność wspomagająca 
wystawianie przedstawień 
artystycznych

• 90.04.Z Działalność obiektów 
kulturalnych

• 91.02.Z Działalność muzeów
• 93.11.Z Działalność obiektów 

sportowych
• 93.13.Z Działalność obiektów 

służących poprawie kondycji 
fizycznej

• 93.19.Z Pozostała działalność 
związana ze sportem

• 93.21.Z Działalność wesołych 
miasteczek i parków rozrywki

• 93.29.A Działalność pokojów 
zagadek, domów strachu, miejsc  
do tańczenia i w zakresie innych 
form rozrywki lub rekreacji 
organizowanych

• 93.29.B Pozostała działalność 
rozrywkowa i rekreacyjna, gdzie 
indziej niesklasyfikowana

• 93.29.Z Pozostała działalność 
rozrywkowa i rekreacyjna

• 96.04.Z Działalność usługowa 
związana z poprawą kondycji 
fizycznej

VI Liceum Ogólnokształcące im. Jaro-
sława Dąbrowskiego w Częstocho-
wie w kolejnym roku szkolnym sta-
nie się częścią Zespołu Szkół im. Bo-
lesława Prusa. Taką decyzję podjęli 
miejscy radni. 

Obecną siedzibą VI LO im. J. Dą-
browskiego jest budynek przy ul. mjra 
Waleriana Łukasińskiego 40 na Ra-
kowie. W  ostatnich latach to liceum 
nie cieszyło się takim zainteresowa-
niem potencjalnych kandydatek 
i  kandydatów, jak inne częstochow-
skie szkoły tego typu. W  latach 
2018/2019 i  2020/2021 w  wyniku 
rekrutacji nie udało się utworzyć ani 
jednej klasy. Jedynie w  roku 
2019/2020 tzw. podwójny rocznik – 
czyli młodzież kończąca szkoły pod-
stawowe i  gimnazja – sprawił, że 
pojawiły się tam nowe uczennice 
i  uczniowie.   Obecnie są w  drugiej 
klasie – to w  sumie 65 osób. Jeśli 
chodzi o zatrudnienie, w październiku 
tego roku w  ,,Dąbrowskim” praco-

wało łącznie 12 osób – w tym 7 na-
uczycieli. - Środki z  subwencji, którą 
Częstochowa otrzymuje od strony 
rządowej na prowadzenie ,,ogól-
niaków”, nie wystarczają na pokrycie 
kosztów kształcenia w tych szkołach 
– mówi Marcin Breczko z biura praso-
wego magistratu. - Co roku miasto 
dopłaca do nich kilka milionów zło-
tych z własnych dochodów – i to wła-
śnie VI LO dotyczy najwyższy poziom 
dofinansowania. Według przewi-
dywań, w tym i kolejnym roku na jed-
nego ucznia tego liceum przypadnie 
kilkanaście tysięcy złotych z  kasy 
miasta. Dla porównania – w innych li-
ceach dofinansowanie sięgnie średnio 
kilkuset złotych na ucznia w bieżącym 
roku i ok. 1 tys. zł w 2021 r – dodaje.

Między innymi z  takich też po-
wodów ,,Dąbrowski” ma się znaleźć 
w strukturze ZS im. B. Prusa już od no-
wego roku szkolnego. Taka decyzja 
ma przynieść korzyści obu pla-
cówkom. Niestety będzie wiązać się 
to ze zwolnieniami – zlikwidowane 
zostaną bowiem stanowiska admini-

stracyjne i  obsługowe z  „Prusa”, po-
nieważ nie przewiduje się zwiększenia 
zatrudnienia w  ZS im. B. Prusa. 
O  pracę w  dotychczasowym wy-
miarze nie powinni obawiać się na-
uczyciele – zapewni im ją 
przekształcone liceum bądź inne 
szkoły. Ze swoich uprawnień będą 
mogli skorzystać nauczyciele 
w  wieku emerytalnym lub 
z  prawem do świadczenia kom-
pensacyjnego. - Dzięki przekształ-
ceniu uda się obniżyć koszty 
kształcenia w  ,,Dąbrowskim” do 
średniego poziomu dla pozosta-
łych liceów, a tym samym zmniej-
szyć wydatki na tę szkołę – mowa 
tu o nominalnym spadku o ok. 700 
tys. w  2022 r. (ponad połowę tej 
kwoty uda się zaoszczędzić po-
przez likwidację stanowisk nie 
związanych bezpośrednio z  na-
uczaniem) – podsumowuje Marcin 
Breczko.

Swoją opinię w sprawie przekształ-
cenia szkoły będzie musiał jeszcze 
wyrazić Śląski Kurator Oświaty.

Edukacja

„Dąbrowski” stanie się częścią „Prusa”

 Qcd. ze str. 1

Miejskie Przedsiębiorstwo Komu-
nikacyjne w Częstochowie istnieje 
już od 70 lat. Wielkiego świętowa-
nia być nie mogło. Jednak to do-
skonała okazja, by zdradzić kilka 
ciekawostek dotyczących działal-
ności miejskiego przewoźnika.

- Do tej pory częstochowskie MPK 
przewiozło już ponad 5 miliardów 
pasażerów, co po przeliczeniu odpo-
wiada ponad 70 proc. populacji 
świata, czy 135-krotności populacji 
Polski. Idąc dalej tym torem - we-
dług dzisiejszej populacji Często-
chowy, każdy jej mieszkaniec 
mógłby zostać przewieziony 
średnio... 23 tysiące razy.

- Licznik bije dalej, dlatego miejski 
przewoźnik pracuje, by w kolejnych 
latach stawać się jeszcze bardziej 
przyjaznym dla pasażerów – stąd 
współrealizacja programu Lepsza 
Komunikacja w  Częstochowie, 
dzięki czemu możliwa stała się m.in. 
największa inwestycja tramwajowa 
w  historii miasta, związana z  kom-
pleksową przebudową linii w starym 
śladzie.

Kolejne ciekawostki i  wydarzenia 
z  historii częstochowskiej komuni-
kacji miejskiej, MPK będzie cy-
klicznie informować na swoim 
profilu facebookowym, dostępnym 
pod adresem:  https://www.face-
book.com/mpkczestochowa

Jubileusz

MPK ma już 70 lat!

Kłobuck

Zabezpieczyli nielegalne 
automaty do gier

Trwa budowa drugiej hali Agencji 
Rozwoju Regionalnego w Częstocho-
wie. Powstaje ona na Skorkach przy 
ulicy Ekonomicznej 5, na terenie ob-
jętym statusem Katowickiej Specjal-
nej Strefy Ekonomicznej. Zostanie 
przygotowana pod wynajem. 

Planowany termin oddania do użyt-
kowania to kwiecień 2021 roku. 
Nowa hala będzie mieć dwa nieza-
leżne segmenty o  powierzchni prze-
mysłowej 980 i  986 m2  oraz dwa 
przynależne do nich zaplecza so-
cjalno–biurowe o  powierzchniach 
124 i 127 m2.

Kiedy budowa hali ruszyła latem, 
jeden z jej modułów (segment „B”) był 
już wstępnie zarezerwowany. Seg-
ment „A” na razie pozostaje w ofercie 
ARR. Najemcy obiektu mogą liczyć na 
wsparcie „strefowe” i  uzyskać tym 

samym zwolnienie z podatku docho-
dowego na okres do 15 lat.

Łączna wartość inwestycji wynosi 
ok. 5,5 mln zł netto. Główny wyko-
nawca robót budowlanych to konsor-
cjum, którego lider jest 
Przedsiębiorstwo Budowy Dróg 
i  Mostów sp. z  o.o. z  Mińska Mazo-
wieckiego.

Budowa hali to druga tego typu in-
westycja ARR, realizowana na terenie 
objętym KSSE na Skorkach. W 2017 
roku przy ulicy Ekonomicznej oddano 
do użytku większy, 4-modułowy 
obiekt o łącznej powierzchni 3,2 tys. 
m2.

Więcej informacji na temat możli-
wości wynajmu drugiego modułu 
nowej hali można uzyskać w admini-
stracji Częstochowskiego Parku Prze-
mysłowo – Technologicznego przy ul. 
Wały Dwernickiego 117/121, tel. 34 
373 10 92, kom. 730 813 114.

Powstaje na Skorkach

Druga hala Agencji 
Rozwoju Regionalnego 

Kłobuccy policjanci zabezpieczyli 
trzy automaty, na których - wbrew 
obowiązującym przepisom - były 
urządzane gry hazardowe. Właści-
cielowi maszyn grozi nie tylko wy-
soka grzywna, ale także kara do 3 
lat więzienia.

Policjanci zajmujący się zwalcza-
niem przestępczości gospodarczej 
kłobuckiej komendy, uzyskali infor-
mację, że w jednym z lokali we Wrę-
czycy Wielkiej udostępniane są 
automaty do gier hazardowych bez 
wymaganej koncesji. Stróże prawa 
skontrolowali obiekt. Rzeczywiście 
znaleźli w  nim 3 automaty. Na 
miejsce wezwano funkcjonariuszy 

Krajowej Administracji Skarbowej, 
którzy zabezpieczyli nielegalne urzą-
dzenia. Trafiły one do magazynu ślą-
skiej Służby Celno-Skarbowej.

Za posiadanie nielegalnych auto-
matów grożą surowe kary pieniężne 
– nawet 100 tysięcy złotych od jed-
nego automatu. Takiej karze podlega 
zarówno urządzający nielegalne gry 
hazardowe, jak i  właściciel lokalu, 
w którym taki proceder się odbywa. 
Dodatkowo za urządzanie gier ha-
zardowych wbrew przepisom 
ustawy lub warunkom koncesji, lub 
zezwolenia grozi odpowiedzialność 
karna – wysoka kara grzywny, kara 
pozbawienia wolności do lat 3, albo 
obie kary łącznie. 

zdj. UM Częstochowa
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Porady

Jak ocieplić strop?

Dopłaty do fotowoltaiki

Wciąż można sięgnąć 
po dofinansowanie ciepły

dom

DODATEK:

Opracowanie: Katarzyna Gwara

Chcesz w swoim domu obni-
żyć rachunki za ogrzewanie? 
Koniecznie ociepl strop! 
Wcześniej jednak zastanów 
się, czy poddasze wykorzy-
stasz wyłącznie jako składzik 
na rzadko używane rzeczy, 
czy chcesz tam stworzyć do-
datkowe pomieszczenia 
mieszkalne.

Przestrzeń pod połacią dachu 
można wykorzystać do stworzenia 
przytulnej przestrzeni. W takiej sy-
tuacji poza stropem trzeba również 
ocieplić dach. Jeśli natomiast pod-
dasze ma być dalej przestrzenią nie-
użytkową najrozsądniejszym 
wyjściem jest ocieplenie samego 
stropu. Dzięki temu zmniejszamy 
powierzchnię grzewczą, a co za tym 
idzie – znacznie oszczędzamy 
energię. Ciepło bowiem nie będzie 
uciekało z  ogrzewanych pomiesz-
czeń, które znajdują się poniżej. Pa-
miętajmy, że ocieplenie strychu, 
z  którego będzie się sporadycznie 
korzystać, pociągnie za sobą 
większe zużycie materiału i wyższy 
koszt robocizny.

Strop powinien zostać ocieplony 
wytrzymałym materiałem termo-
izolacyjnym – minimalna grubość 
powłoki termicznej powinna wy-
nosić około 20 cm. Na jaki materiał 
postawić? Możliwości jest wiele. 
Wśród najpopularniejszych jest 
wełna mineralna. Wytwarzana jest 
ona z  materiałów naturalnych, ta-
kich jak szkło, stłuczka szklana bądź 
skała. Zapewnia bardzo dobrą izo-
lację termiczną oraz akustyczną.  
Jeśli poddasze jest nieużytkowe, 
możemy umieścić tam bardzo grubą 

warstwę materiału ociepleniowego 
i nie przejmować się zmniejszeniem 
kubatury. Wierzchnia warstwa 
ocieplenia może być przykryta folią 
wiatroizolacyjną. Dzięki temu wiatr 
będzie wywiewał z  izolacji mniej 
ciepła. Jeśli mamy strop betonowy, 
wełnę układa się na całej po-
wierzchni. Jeśli natomiast 
mamy  strop drewniany, ocieplenie 
układa się między belkami kon-
strukcyjnymi. 

Do ocieplania doskonale sprawdzą 
się także strzępki wełny skalnej, 
które szczelnie wypełniają 
wszystkie zakamarki. Stosuje się je 
głównie na takich poddaszach, 
które mają być niewykorzystywane. 
W  przeciwnym razie na stropie 
trzeba by zbudować prowizoryczną 
podłogę, to zaś mogłoby się okazać 
znacznie trudniejsze niż przy izolacji 
zrobionej z  wełnianych płyt albo 
mat.

Do ocieplania stropu wykorzy-
stuje się również styropian. Trzeba 
jednak mieć na uwadze, że nie dopa-
sowuje się on tak dobrze do nierów-
ności podłoża i  ścian. Jak gruby 
powinien być styropian służący 
ociepleniu stropu? Im grubszy, tym 
lepsze ocieplenie. Najczęściej wy-
biera się taki, który ma kilkanaście 
centymetrów. Na ociepleniu można 
wykonać podłogę tak, aby 
w  pewnym stopniu móc korzystać 
z poddasza.

Pamiętajmy, że materiał ociepla-
jący należy położyć równo 
i szczelnie – tak, aby pokrywał cały 
strop. W  niektórych sytuacjach 
może okazać się, że trzeba położyć 
dwie warstwy ocieplenia. Miejmy 
też na uwadze, że inaczej wykonuje 
się ocieplenie stropu drewnianego, 
a  inaczej betonowego. Trzeba to 
uwzględnić podczas zakupu ko-
niecznych do ocieplania mate-
riałów. 

Wciąż trwa nabór wniosków  
w ramach programu „Mój Prąd”. 
Na przydomowe instalacje foto-
woltaiczne można uzyskać dotację  
w wysokości nawet 50 proc. kosz-
tów kwalifikowanych, ale nie wię-
cej niż 5 tys. zł na jedno przedsię-
wzięcie. Wnioski możemy składać 
wyłącznie za pośrednictwem inter-
netu. Nie ma możliwości składa-
niach ich w papierowej formie.  
Status złożonego wniosku można 
sprawdzić na stronie mojprad.gov.pl. 
Termin składania dokumentów  
mija 18 grudnia. 

Nabór wniosków o  dofinanso-
wanie osobom fizycznym mikroin-
stalacji fotowoltaicznych potrwa 
do 18 grudnia lub do wyczerpania 
środków finansowych. Można 
starać się o  dotacje w  wysokości 
nawet 50 proc. kosztów kwalifiko-
wanych, ale nie więcej niż 5 tys. zł 
na jedno przedsięwzięcie, czyli 
zakup i montaż PV od 2 do 10 kW. 
Dofinansowanie można łączyć 

z  ulgą termomodernizacyjną, o  ile 
koszty przedstawione do rozli-
czenia zostały pomniejszone 
o  otrzymaną dotację. A  kto wła-
ściwie może się o  nie ubiegać? 
Każdy, kto spełnia dwa warunki:

 � wytwarza na własne potrzeby 
energię elektryczną,

 � zawarł umowę kompleksową, 
która reguluje kwestie zwią-
zane z wprowadzeniem do sieci 
energii elektrycznej wytwo-
rzonej w mikroinstalacji.

Co istotne, od 31 marca wnioski 
możemy składać wyłącznie za po-
średnictwem internetu. Nie ma 
możliwości składaniach ich w pa-
pierowej formie. Ze względu na 
dużą ilość wniosków złożonych 
w II naborze procedowanie prawi-
dłowo złożonego wniosku wynosi 
ok. 4 miesiące. 

Cele programu

Program przyczyni się do speł-
nienia międzynarodowych zobo-

wiązań Polski w  zakresie rozwoju 
energetyki odnawialnej, poprawy 
jakości powietrza, przede 
wszystkim na obszarach słabo zur-
banizowanych oraz zwiększenia 
bezpieczeństwa energetycznego.

Co istotne, status złożonego 
wniosku można sprawdzić na 
stronie mojprad.gov.pl.  Znajdziemy 
tam również między innymi in-
struktaż składania wniosków oraz 
odpowiedzi na najczęściej zada-
wane pytania. Ponadto na stronie 
głównej są liczniki, które pokazują 
m.in. liczbę przyznanych dotacji 
i łączną moc instalacji PV w kW na 
obszarze poszczególnych woje-
wództw oraz wartość zreduko-
wanej emisji CO2 do atmosfery.

Szczegóły programu dostępne są 
na stronie mojprad.gov.pl. 

Jak uzyskać dofinansowanie? 

1. Kup i zamontuj mikroinsta-
lację fotowoltaiczną

2. Poczekaj na instalację przez 
zakład energetyczny licznika 
dwukierunkowego. Ważne! 
Instalacja nie może być przy-
łączona 
przed 23.07.2019 r.

3. Podpisz umowę dwustronną 
z dystrybutorem energii 
o przyłączeniu mikroinsta-
lacji do sieci elektrycznej. 

4. Złóż wniosek w II naborze 
do 18.12.2020 r.

5. O wyniku oceny wniosku zo-
staniesz poinformowany 
mailem. Aktualny status 
wniosku możesz sprawdzić 
online.

6. Wypłata dotacji do 5000 zł. 

Dotacja jest zwolniona z podatku 
PIT. Koszty inwestycji, które  
nie zostały pokryte wsparciem 
możesz odliczyć od podatku  
(ulga termomodernizacyjna).

O dotację w programie Mój Prąd 
możesz ubiegać się jeśli:

 � Twoja instalacja jest już wy-
konana i podłączona do sieci 
elektroenergetycznej (m.in. po-
siadasz licznik dwukierunkowy);

 � Twoja instalacja fotowoltaiczna 
jest o mocy 2-10 kW i jest prze-
znaczona na cele mieszkaniowe;

 � Wydatki poniosłeś od 23 lipca 
2019 r. i instalacja nie została za-
kończona przed tą datą;

 � Twoja inwestycja nie jest rozbu-
dową już istniejącej instalacji;
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Oszczędzanie

Kominek z płaszczem 
wodnym dodatkowym 
źródłem ciepła

ul. Długa 41a
42-208 Częstochowa

kontakt@solarenero.pl
tel. 608 527 319

www.solarenero.pl

Niższe rachunki
dzięki  energ i i  słonecznej

Wracacie zmarznięci do do-
mu, sięgacie po gorącą herba-
tę oraz książkę i siadacie 
przed kominkiem... Czy może 
być lepszy scenariusz na spę-
dzenie wolnego popołudnia? 
Kominki sprawiają, że wnętrza 
stają się bardziej przytulne. 
Coraz większą popularnością 
cieszą się zwłaszcza te 
z płaszczem wodnym, które 
dzięki swojej budowie, grzeją 
cały dom, a także wodę  
do mycia oraz wodę w insta-
lacji centralnego ogrzewania.

Ogrzewanie kominkowe łączy 
w  sobie tradycyjny urok kominka, 
ogrzewanie domu i  ogrzewanie 
wody. Kominek z  płaszczem 
wodnym działa w podobny sposób, 
jak kocioł na paliwo stałe, różni się 
jedynie ładniejszym wyglądem. To 
więc doskonała alternatywa na ob-
niżenie kosztów ogrzewania domu. 
Płaszcz wodny do kominka to 
system, w  którym woda zasilająca 
instalację centralnego ogrzewania 
jest podgrzewana przez wymiennik 
ciepła. Otulając palenisko odbiera 
z niego ciepło i ogrzewa wodę, która 
jest kierowana następnie do insta-
lacji grzewczej. Daje to wiele możli-
wości, a sam kominek może ogrzać 
kilka pomieszczeń i  pozwoli zaosz-
czędzić na rachunkach, pod warun-
kiem że zostanie prawidłowo 

zamontowany. Jeśli mamy ogrze-
wanie gazowe, oszczędności mogą 
sięgnąć nawet 30% w  skali roku. 
Drewno jest przecież wciąż tańsze 
od gazu – na dodatek w  sezonie 
letnim można je kupić w jeszcze bar-
dziej atrakcyjnych cenach. Najlepiej 
więc zrobić zaopatrzenie na całą 
zimę.  

Kominek z  płaszczem wodnym 
można połączyć z  ogrzewaniem 
grzejnikowym, podłogowym oraz 
może służyć do przygotowania cie-
płej wody. Trzeba jednak mieć świa-
domość, że nie możemy go 
traktować, jako jedynego źródła 
ciepła w  domu. Konieczne jest bo-
wiem regularne rozpalanie i  dokła-
danie drewna – pod nieobecność 
domowników dom błyskawicznie 
się wychłodzi. Kominek z płaszczem 
wodnym wymaga więc współpracy 
z  kotłem centralnego ogrzewania, 
lub rzadziej, z pompą ciepła.

Niezależnie od tego, czy planu-
jemy zainstalowanie kominka wod-
nego w  nowym domu, czy 
zamierzamy zmodernizować starą 
instalację, zanim podejmiemy jakie-
kolwiek kroki, powinniśmy dowie-
dzieć się, jakie zapotrzebowanie 
cieplne ma nasz budynek oraz ile 
ciepła potrzeba do ogrzania wody 
użytkowej, aby dokonać właści-
wego zakupu. Zapotrzebowanie 
określa profesjonalny audyt energe-
tyczny.  Jaki kominek wybrać? Pole 
do popisu w  tym zakresie jest na-
prawdę ogromne – niemal każda 
marka oferuje dobre rozwiązania. 
Poszczególne modele różnią się wy-
glądam oraz detalami - na przykład 
sposobem otwierania szyby i  oczy-
wiście ceną. 

 ■ Katarzyna Gwara
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Poradnik

Jaki rodzaj ścian zapewni optymalną temperaturę w domu?

Czym się różnią

Dom pasywny 
a energooszczędny

Rozwiązania, jakie stosuje 
się w budownictwie, aby 
zapewnić optymalną tem-
peraturę w domu są różne. 
Kwestia ścian jest tu nie-
zwykle ważna, a możliwości 
sporo, dlatego przygotowa-
liśmy przegląd najpopular-
niejszych opcji.

Ciepły dom to w  obecnych cza-
sach konieczność. Ludzie, którzy 
decydują się na budowę domu, mają 
bowiem coraz wyższe wymagania. 
Ponadto zaostrzają się przepisy 
prawne, które dotyczą energo-
oszczędności. Od czego zależy, czy 
nasz dom będzie ciepły? Wpływ na 
to ma bardzo wiele czynników już 
od początkowego etapu budowy. 
Sposób wykonania fundamentów, 
pokrycie dachowe, odpowiednia 
wentylacja i rodzaj instalacji grzew-
czej. Nie bez znaczenia pozostaje 

również kwestia ścian. One również 
przyczyniają się do utrzymania od-
powiedniej temperatury w naszych 
domach, ponieważ bez względu na 
to, jak intensywnie będziemy go 
ogrzewać, przez powierzchnię 
ścian, z domu potrafi uciekać ciepło. 
Odpowiedni rodzaj ścian powinien 
zapewnić nam dobrą izolację i aku-
mulację ciepła tak, aby chłód nie 
przedostawał się do środka, a ciepło 
nie uchodziło. Poza tym dobrze wy-
konane przegrody chronią nas 
przed przenikaniem dźwięków. 
W naszym kraju najczęściej wznosi 
się ściany, które składają się z kilku 
warstw, dlatego często za utrzy-
manie odpowiedniej temperatury 
odpowiedzialne jest specjalne ocie-
plenie. Rodzaje ścian, jakie stosuje 
się zazwyczaj to ściany jednowar-
stwowe, dwuwarstwowe i trzywar-
stwowe. W  zależności od tego, na 
jakie się zdecydujemy, inny będzie 
czas ukończenia budowy domu 
i  oczywiście różnica będzie wi-
doczna także w  kosztach. Przy po-
równywaniu ścian zewnętrznych 
należy zwracać uwagę na izolacyj-

ność cieplną – według współ-
czynnik przenikania ciepła U  dla 
ścian zewnętrznych nie może prze-
kraczać 0,23 w/(m2*K), a  od 2021 
roku 0,2 w/(m2*K). 

Ściany jednowarstwowe są wzno-
szone bez dodatkowej warstwy ter-
moizolacyjnej. Powinny spełniać 
minimalne wymagania, jeżeli chodzi 
o izolację cieplną, a więc muszą być 
wystarczająco grube – zazwyczaj są 
to wartości 40-50 cm. Wielu fa-
chowców uważa, że tego typu 
ściany są kompromisem pomiędzy 
wytrzymałością mechaniczną, 
a izolacją cieplną. Aby zapewnić od-
powiednią temperaturę dla domu, 
ściany jednowarstwowe powinno 
się murować z  użyciem zaprawy 
ciepłochronnej, która jest droższa 
od tradycyjnych i częściej wybiera-
nych produktów. Zaletą tych ścian 
jest to, że są stosunkowo niedrogie 
i  szybko się je muruje z  uwagi na 
duże i łatwe w obróbce elementy. 

Ściany dwuwarstwowe to najpo-
pularniejszy rodzaj przegród ze-
wnętrznych, które stawiane są 
w naszym kraju. Stosuje się najczę-

ściej w ich przypadku zwykłe ocie-
plenie styropianem bądź wełną 
mineralną. Ściany te składają się 
z  dwóch warstw: konstrukcyjnej 
(tzw. nośnej) oraz termoizolacyjnej, 
co zapewnia wytrzymałość i  cie-
płotę. Wykonywać je można z  do-
wolnego materiału, choć zazwyczaj 
są to pustaki i bloczki. Ich rodzaj po-
zwala na zastosowanie produktów 
o  wysokiej wytrzymałości mecha-
nicznej, gdyż druga warstwa za-
pewnia z  kolei wysoką izolację 
cieplną. W  przeciwieństwie do 
ścian jednowarstwowych, nie 
trzeba szukać tu kompromisu. Je-
żeli chodzi o  warstwę termoizola-
cyjną, można wybrać taki materiał, 
który będzie miał wysokie para-
metry, bez względu na wytrzyma-
łość mechaniczną. Ściany tego 
rodzaju są bardzo popularnym 
i  częstym wyborem w  budownic-
twie jednorodzinnym. Ich zalety to 
wytrzymałość, odpowiednia izo-
lacja i stosunkowo niedroga cena.

Ściany trójwarstwowe mają naj-
bardziej zaawansowany skład. Nie-
stety, są najdroższym wyborem. 

Mimo to, ich niepodważalnymi zale-
tami są to, że „trzymają” ciepło, są 
mocne i  zabezpieczone - za każdą 
z tych właściwości odpowiada inna 
warstwa.

Warstwa nośna wymaga ona 
oparcia na fundamencie i stawia się 
ją zazwyczaj z ceramiki, betonu ko-
mórkowego lub silikatów. Po-
między nią, a  warstwą osłonową 
znajduje się warstwa docieple-
niowa, która najczęściej wykonana 
jest z  wełny mineralnej lub styro-
pianu. Trzecia warstwa, która zo-
stała już wspomniana – osłonowa, 
jest najbardziej narażona na prze-
marzanie i  w  związku z  tym po-
winna być wykonana z  takich 
materiałów, które są mrozood-
porne np. z cegły klinkierowej bądź 
silikatowej. Choć ściana trójwar-
stwowa jest najdroższa w  wyko-
naniu, zapewnia wszystkie 
właściwości, jakich należy od ściany 
oczekiwać, aby zapewnić opty-
malne warunki. 

 ■ Paula Nogaj

Zarówno dom pasywny, jak i energo-
oszczędny jest doskonałym wyborem 
dla tych ludzi, którzy są otwarci na 
nowe rozwiązania i zależy im na ni-
skich kosztach eksploatacji oraz dba-
łości o środowisko. Czym się różnią?

W  przypadku domu pasywnego 
roczne zapotrzebowanie na energię 
do ogrzewania nie powinno przekra-
czać 15 kWh/m2. Z kolei zapotrzebo-
wanie na energię pierwotną, która 
jest konieczna do ogrzewania, przy-
gotowywania ciepłej wody, działania 
urządzeń domowych nie powinna 
przekraczać 120 kWh/m2. Natomiast 
w przypadku domów energooszczęd-
nych potrzebne jest do ogrzewania 
ok. 40 kWh/(m2/rok). Zwykłe domy 
pochłaniają nawet 180 kWh/ 
(m2/rok).

Dom energooszczędny to dom, 
który przede wszystkim oszczędza 
energię, ale także aktywnie ją pozy-
skuje ze źródeł naturalnych, a  więc 
słońca, ziemi i wody. Zaprojektowany 
jest w  taki sposób, aby straty pozy-
skanej energii były jak najmniejsze. 
Niezwykle ważna jest w  jego przy-
padku bryła budynku. Im bardziej 
zwarta i  prosta, tym mniej przegród 
zewnętrznych – co za tym idzie? 
Ciepło nie ucieka z  budynku, 
a w efekcie możemy liczyć na niższe 
koszty energii potrzebnej do ogrzania 
domu. Dom tego typu wyposażany 
jest w źródło ciepła takie jak na trady-
cyjny piec na paliwo stałe, bądź nowo-
czesny system grzewczy. 
Energooszczędność wspomagają na-
tomiast takie systemy jak: panele so-
larne do podgrzewania wody 
użytkowej, ogniwa fotowoltaiczne za-
mieniające energię słoneczną w elek-
tryczną, wykorzystanie deszczówki 
w  celu oszczędzania wody pitnej, 
przydomowa oczyszczalnia ścieków.

Dom pasywny funkcjonuje bez ak-
tywnego systemu ogrzewania, 
a  także bez klimatyzacji. Co to 
oznacza? Dom ogrzewa się i  wy-

chładza sam. Zapotrzebowanie na 
energię, która jest potrzebna do 
ogrzania takiego budynku, jest na-
prawdę niewielkie. Projekt takiego 
budynku zakłada maksymalną szczel-
ność, która zakrawa o  hermetycz-
ność. Wymóg szczelności, jaki 
obowiązuje w  tego typu budynkach 
wyznaczany jest na poziomie 
n50 ≤ 0,6 h-1. Wartość ta oznacza, że 
w  ciągu jednej godziny przez 
wszystkie szczeliny domu, nie prze-
pływa większa ilość powietrza, niż 
wynosząca 60% jego kubatury. 
W domu pasywnym nie można zasto-
sować okien dachowych i  kominka. 
Przy tworzeniu projektu tego typu 
budynku, powinno się uwzględniać 
możliwości pozyskiwania energii sło-
necznej. 

 ■ Paula Nogaj
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Zespół Szkół Samochodowo-Budowlanych
Uroczystości patriotyczne  
w Zespole Szkół Samochodowych.
Dyrektor Zespołu Szkół Samocho-
dowych pan Jacek Grzegorzewski 
oraz nauczycielka  pani Teresa Mi-
chałowska, wzięli udział 1.08.2020r. 
w uroczystości z okazji 76 rocznicy 
wybuchu Powstania Warszawskie-
go,która odbyła się przed Grobem 
Nieznanego Żołnierza. 

Społeczność Zespołu Szkół Samo-
chodowych oddała cześć bohater-
skim obrońcom ojczyzny w  81 
rocznicę wybuchu II wojny świa-
towej, zaś 27.09 2020r. uczciła 
Twórców Polskiego Państwa Pod-
ziemnego i Szarych Szeregów.

11.11. 2020 r. Dyrektor Zespołu 
Szkół Samochodowych pan Jacek 
Grzegorzewski oddał, w  czasie 
miejskich uroczystości, hołd Józe-
fowi Piłsudskiemu i Wszystkim Tym 
,którzy przywrócili Polsce niepodle-
głość w 1918 roku.

Zbiórka żywności w Zespole Szkół 
Samochodowych. 
5 i 26 września 2020 r. Caritas Ar-
chidiecezji Częstochowskiej zorga-
nizowała w  supermarketach 
Częstochowy i okolic XVIII zbiórkę 
żywności pod hasłem „Tak. Po-
magam”. W  zbiórce  żywności 
w  dniu 25 września wzięło udział 
27 wolontariuszy Szkolnego Koła 
Caritas z klas I   TM i IV c TS. Akcja 
przebiegła bardzo sprawnie, mło-
dzież zebrała dużo żywności,którą 
przekazano najbardziej potrzebu-
jącym. W szkole akcją kierowała na-
uczycielka pani Danuta Ruksza. 

Bezpieczeństwo na drodze  
w Częstochowie.
W dniu 16.09.2020 w Zespole Szkół 
Samochodowych odbyła się akcja - 
prelekcja „Rowerem Bezpiecznie”, 
która miała na celu uświadomienie 
młodym kierowcom niebezpie-
czeństw płynących z  nieprzestrze-
gania zasad i  przepisów 
obowiązujących w  ruchu dro-
gowym. W  zajęciach, które prze-
prowadziły Policjantki z  Komendy 
Miejskiej Policji w  Częstochowie - 
Wydział Ruchu Drogowego uczest-
niczyły klasy: I B S, III b TS i II b TS. 
Akcję w Zespole Szkół Samochodo-
wych zorganizował nauczyciel pan 
Dariusz Zalas.

Ćwiczenia praktyczne w Zespole 
Szkół Samochodowych na szkol-
nym samochodzie Peugeot 208
24 września 2020 roku uczniowie 
klasy 3 a  TS uczestniczyli w  zaję-

ciach diagnostyki samochodowej 
z  wykorzystaniem samochodu 
szkolnego Peugeot 208,prowadzo-
nych przez nauczyciela -pana Bogu-
sława Kurzelowskiego.

Temat zajęć brzmiał: Identyfikacja 
pojazdów w  oparciu o  numer VIN. 
W  trakcie ćwiczenia uczniowie za-
poznali się z wielkościami charakte-
ryzującymi pojazd. 

Ogólnopolski Dzień Głośnego  
Czytania w Zespole Szkół  
Samochodowych
30 września 2020 r. w  Zespole 
Szkół Samochodowych w  Często-
chowie obchodzono Ogólnopolski 
Dzień Głośnego Czytania. W  tym 
roku „Mądra szkoła czytała 
uczniom” poezję św. Jana Pawła II. 
Hasło przewodnie brzmiało: „Siła 
Słowa  w twórczości św. Jana Pawła 
II”. Temat czytania uświetnił ob-
chody Roku Świętego Jana Pawła II 

ustanowionego przez Sejm i  Senat 
RP z  okazji 100. rocznicy urodzin 
Karola Wojtyły.

Wybrane wiersze przeczytali 
uczniowie klasy I a TS i  I b TS i na-
uczyciele: pani Ewa Bekus – Kotynia 
oraz pani Justyna Sobczyk – Szwed. 
Akcja została zorganizowana przez 
nauczycielki bibliotekarki panią 
Alinę Grabną i  panią Annę Maj-
chrzak. 

Narodowe Czytanie 2020  
w Zespole Szkół Samochodowych.
„Balladyna” Juliusza Słowackiego to 
lektura dziewiątej odsłony Narodo-
wego Czytania pod patronatem 
Prezydenta RP Andrzeja Dudy. 
 Tym razem wybrane fragmenty 
„Balladyny” J. Słowackiego czytano 
z  podziałem na role podczas lekcji 

języka polskiego oraz zajęć w  czy-
telni biblioteki szkolnej. Do ak-
cji,przeprowadzonej przez panie 
bibliotekarki we wrześniu 2020 r. 
,włączyli się nauczyciele języka pol-
skiego: pani Teresa Michałowska,  
pani Danuta Ruksza i  pan Tadeusz 
Żesławski wraz z klasami: III a TS, II 
c TM, II g B S  oraz II F TS.

Uczniowie Zespołu Szkół  
Samochodowych w teatrze
8.10.2020r. uczniowie klas IV a  TS 
i  IV c T S pod opieką nauczycieli:  
pani Aliny Grabnej i  pana Michała 
Urbańskiego udali się do Teatru im. 
Adama Mickiewicza w  Często-
chowie na spektakl pod tytułem: 
„Zaczarowany koń. Piosenki lat 50-
tych” w  ramach projektu: „Dobra 
profilaktyka jest sztuką”.

W  pierwszych dniach paździer-
nika uczniowie klas fryzjerskich 
w ramach zajęć praktycznych przy-
stąpili do konkursu ze strzyżenia 
męskiego „Ostre cięcie”. Uczestnicy 
wykazali się perfekcyjnym przygo-
towaniem, profesjonalnym uposa-
żeniem stanowiska pracy w  sprzęt 
barberski -różnego rodzaju aparaty 
fryzjerskie oraz w  pełen zakres 
praktycznych zawodowych umie-
jętności strzyżenia. Z   wielkim za-
pałem, kreatywnością 
i  zaangażowaniem przystąpili do 
pracy, tworząc przy tym miłą kole-
żeńską grupową współpracę.

Wśród uczestników wyłoniono  
następujących laureatów:

I miejsce Michał Ujma kl.3T
I miejsce Oliwier Pałęga kl.2F
II miejsce Martyna Duda kl.2N
II miejsce Dominik Modliński kl.3T
III miejsce Patrycja Mróz kl.2T

Wszystkim uczestnikom ser-
decznie gratulujemy ,dziękujemy za 
odwagę i wytrwałość oraz życzymy 

kolejnych sukcesów zawodowych.
Serdeczne podziękowania kieru-

jemy do jury: Pani Dyrektor 
Agnieszki Świdnickiej, Bożeny  
Korczk, Małgorzaty Musiałek , Ju-
dyty Jagusiak oraz Olgi Gaborskiej 
za rzetelną i obiektywną ocenę wy-
konanych fryzur.

 Dziękują organizatorzy:
 ■   Ewa Rybak, Bogumiła Dzienniak ,  

Agata Moderska-Folejewska

Październik, to Międzynarodowy 
Miesiąc Bibliotek Szkolnych. Z  tej 
okazji p. Agnieszka Gruszka i  p. 
Ewa Gronkiewicz zorganizowały 
zabawę „SLEEVEFACE, czyli 
ubierz się w  książkę”. Akcja pole-
gała na sfotografowaniu się z  za-
słoniętą przez okładkę książki 
częścią ciała tak, by powstało złu-
dzenie optyczne jedności z książką. 
Celem zabawy była promocja bi-
blioteki szkolnej, zwrócenie uwagi 
na jej rolę w życiu szkoły oraz pro-
pagowanie i  rozwijanie zaintere-
sowań książką. Wielu uczniów 
wzięło w niej udział, a nawet same 
panie bibliotekarki! Nasza akcja 
zaowocowała nowymi pomysłami, 
aranżacjami i  niebanalnymi uję-
ciami, a  uczestnicy zareklamowali 
książki, które czytają.

Osoby nagrodzone: 
I miejsce  
– Anastasiia Sapsai kl. II h
II miejsce  
– Anastazja Cichocka kl. II b
III miejsce  
– Maja Wódkiewicz kl. II b

 ■ Agnieszka Gruszka 
Ewa Gronkiewicz

Już po raz XV w ZSTiO im.Stefana 
Żeromskiego w Częstochowie 
rusza projekt w ramach programu 
Erasmus+ pod nazwą „Mobilna 
szkoła – trampolina sukcesu.” Pro-
jekt umożliwi uczniom technikum 
odbycie miesięcznych praktyk we 
włoskim kurorcie Rimini poło-
żonym nad Morzem Adriatyckim. 
Uczniowie będą mieli również 
okazję uczestniczyć w wyciecz-
kach kulturoznawczych do We-
necji i San Marino.
Wszyscy beneficjenci projektu 
otrzymają certyfikaty, które po-
twierdzą zdobyte przez nich 
umiejętności zawodowe i języ-
kowe w tym między innymi doku-
ment Europass Mobilność 
poświadczone przez Krajowe 
Centrum Europass. Jesteśmy 
pewni, że dzięki temu doświad-
czeniu uczniowie naszej szkoły 
staną się atrakcyjniejsi zarówno 
na krajowym, jak i zagranicznym 
rynku pracy.

 ■ Justyna Kuna-Janicka

Ostre cięcie „Żeromski” trampoliną 
 do sukcesu zawodowegoSLEEVEFACE, 

czyli ubierz się 
w książkę
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Do Częstochowy dotarł już 
separator osoczowy. Wcze-
śniej ozdrowieńcy, aby od-
dać osocze, musieli jeździć 
aż do Katowic.

Każdego dnia w  Częstochowie 
przybywa ozdrowieńców, którzy 
mogą być potencjalnymi dawcami 
osocza. Do tej pory najbliższy 
punkt, w  którym można było 
oddać osocze, znajdował się w Re-
gionalnym Centrum Krwiodaw-
stwa i  Krwiolecznictwa 
w  Katowicach. Dla wielu osób, 
które przeszły zakażenie korona-
wirusem, pokonanie ok. 80 kilo-
metrów  to zbyt duże utrudnienie, 
a  czasem także wysiłek. Ta odle-
głość ograniczała możliwość od-
dania osocza i  jednocześnie 
udzielenia wsparcia osobom aktu-
alnie leczonym na COVID -19 
m.in. w  naszym mieście. O  zakup 
separatora osoczowego na po-
trzeby Oddziału Terenowego 
Centrum Krwiodawstwa i  Krwio-

lecznictwa w  Częstochowie ape-
lował prezydent Krzysztof 
Matyjaszczyk. W  ubiegłym tygo-
dniu radni PiS poinformowali, że 
urządzenie lada moment pojawi 
się w naszym mieście. I tak też się 
stało. Od wtorku w  naszym mie-
ście można oddać osocze.

zdrowie

Jest decyzja

Nie dla wszystkich 
badania przesiewowe

List do Ministra

Prezydent Częstochowy: 
powinniśmy 
przywrócić poprzedni 
sposób raportowania

Jest decyzja

W Częstochowie 
można oddać osocze

Projekt nowelizacji

Pracownik przebywający  
na izolacji będzie mógł 
pracować zdalnie

W ubiegłym tygodniu minister 
Adam Niedzielski poinformował, że 
na Śląsku, Podkarpaciu i  w  Mało-
polsce zostaną przeprowadzone 
badania przesiewowe pod kątem 
koronawirusa za pomocą testów 
antygenowych, które dają wynik po 
kilkunastu minutach.

W TVP Info szef MZ zapewnił, że 
udział w  badaniu przesiewowym 
będzie dobrowolny. - W  tym tygo-
dniu, na polecenie premiera, pracu-
jemy bardzo intensywnie nad tym 
zagadnieniem. Chcemy znaleźć 
taką formułę, która będzie i  mery-
torycznie uzasadniona, i  będzie 
broniła się przed krytyką eks-
pertów czy epidemiologów - 
wskazał minister. - Tu mamy dwa 
spojrzenia, że warto te testy anty-

genowe, oprócz tego, żeby zrobić 
przesiew, dać lekarzom POZ, by na 
miejscu w przychodni mogli weryfi-
kować pacjenta objawowego, czy 
ma koronawirusa czy to jest inne 
zachorowanie. Więc wydaje się, że 
w  pierwszej kolejności wprowa-
dzimy taką możliwość do gabi-
netów POZ - powiedział.

Dodał, że w  sprawie badań prze-
siewowych resort pracuje z trzema 
województwami: podkarpackim, 
małopolskim i śląskim. - Rozmawia-
liśmy z  wojewodami i  wspólnie 
przygotujemy koncepcję, która bę-
dzie logistycznie do przeprowa-
dzenia, ale też będzie uwzględniała 
merytoryczny punkt widzenia epi-
demiologów - podkreślił Nie-
dzielski.

 Qcd. ze str. 1

Osocze zawiera przeciwciała, które mogą wspomagać leczenie 
chorych na Covid-19 z ciężkimi, zagrażającymi życiu objawami za-
każenia. Mogą je oddawać osoby, które przechorowały Covid-19, 
bądź przeszły bezobjawowe zakażenie wirusem SARS-CoV-2,  
zostały uznane za wyleczone i czują się zdrowe,  
czyli minęło co najmniej:
* 28 dni od zakończenia objawów;
* 18 dni od zakończenia izolacji w przypadku osób,  
które przeszły zakażenie w sposób bezobjawowy.
Osocze mogą oddawać osoby w wieku 18-65 lat. W przypadku 
przeprowadzonej w przeszłości transfuzji oraz kobiet po przebytej 
ciąży w wywiadzie wymagane będą dodatkowe badania, które wy-
konane zostaną przez Centra Krwiodawstwa i Krwiolecznictwa. 
W czasie rozmowy telefonicznej dokonana zostanie wstępna 
ocena braku przeciwwskazań do oddania osocza i ustalony zo-
stanie najdogodniejszy termin i miejsce jego pobrania. Ostateczną 
i wiążącą decyzje podejmuje lekarz w dniu kwalifikacji lekarskiej.

Osocze można oddać 
w Częstochowskim  
Oddziale Terenowym  
Regionalnego Centrum  
Krwiodawstwa w Katowicach  
- ul. Kopernika 38, Często-
chowa. Wcześniej trzeba się 
jednak zarejestrować - szcze-
góły pobrania są ustalane in-
dywidualnie z każdym dawcą. 
Rejestracja dawców osocza 
odbywa się tylko telefonicznie 
– należy dzwonić  
na numery: 726 227 229,  
607 619 718, 607 678 519  
lub stacjonarny (32) 208 74 19.

Prezydent Krzysztof Maty-
jaszczyk poprosił Ministra 
Zdrowia o przywrócenie  
dotychczasowego sposobu 
raportowania danych epi-
demiologicznych. To nie-
zbędne narzędzie dla lokal-
nych samorządów potrzebne  
do analizy stanu epidemii, 
które pozwala na podjęcie 
skutecznych, kierunkowych 
działań związanych z zapo-
bieganiem, przeciwdziała-
niem i zwalczaniem  
COVID-19 w danej gminie.

 
Od 24 listopada wprowadzono 

nowy system raportowania staty-
styk związanych z  epidemią koro-
nawirusa SARS-Cov-2. 
Publikowane przez Ministerstwo 
Zdrowia dane przedstawiane są 
w  sposób ogólny, dotyczący 
głównie całego kraju i  woje-
wództw. Dane z  powiatów infor-
mują na razie tylko o  liczbie 
nowych przypadków i  zgonów 
w ciągu ostatniej doby. Na tej pod-
stawie nie można wyciągnąć peł-
nych wniosków o skali epidemii na 
danym terenie.

 Dotychczasowy sposób codzien-
nego udostępniania danych epide-
miologicznych przez powiatowe 
stacje sanitarno-epidemiologiczne 
umożliwiał poszczególnym 
gminom bieżące monitorowanie 
szczegółowych danych dotyczą-
cych nie tylko zachorowań i liczby 
zgonów, ale także izolacji, kwaran-

tanny, liczby ozdrowieńców czy 
pojawiających się w mieście ognisk 
koronawirusa. Pozwalał na bie-
żące reagowanie na sytuację zwią-
zaną z  rozprzestrzenianiem się 
epidemii w  danej gminie. Także 
w  Częstochowie, na podstawie 
tych danych, codziennie analizo-
wano sytuację pod kątem wskaź-
ników wynikających z raportu. Na 
bieżąco, podczas codziennych spo-
tkań prezydenta miasta z  przed-
stawicielami częstochowskiego 
samorządu i  kierownictwem jed-
nostek miejskich można było oce-
niać aktualną sytuację 
epidemiologiczną w  mieście i  po-
dejmować stosowne działania. 
Również mieszkanki i  mieszkańcy 
Częstochowy korzystali z  infor-
macji o sytuacji epidemiologicznej 
w  swoim mieście, które były za-
mieszczane na stronie Powiatowej 
Stacji Sanitarno-Epidemiolo-
gicznej.

 Obecnie scentralizowany system 
raportowania statystyk pozbawił 
gminy szczegółowych informacji 
o  przebiegu epidemii na ich te-
renie.

  -  Nowa metoda prezentowania 
statystyk, odnosząca się do skali 
całego kraju uniemożliwia  samo-
rządom podejmowanie skutecz-
nych działań związanych 
z  zapobieganiem,  przeciwdziała-
niem i  zwalczaniem COVID-19  – 
napisał do ministra Adama 
Niedzielskiego, prezydent Często-
chowy.

  Prezydent zwrócił się w  piśmie 
z 25 listopada do ministra z prośbą 
o przywrócenie dotychczasowego 
sposobu raportowania danych epi-
demiologicznych i  pozyskiwania 
informacji z  Sanepidu - jako nie-
zbędnego narzędzia do analizy 
stanu epidemii przez samorządy 
lokalne. 

- Pracownik objęty izolacją 
w warunkach domowych, 
który nie przejawia sympto-
mów choroby COVID-19 lub 
gdy objawy mają łagodny 
przebieg, będzie miał moż-
liwość wykonywania pracy 
zdalnej – takie rozwiązanie 
zakłada opublikowany 
w środę projekt nowelizacji 
ustawy w sprawie przeciw-
działania COVID-19.

Na stronie Rządowego Centrum 
Legislacji opublikowano projekt 
nowelizacji ustawy o szczególnych 
rozwiązaniach związanych z zapo-
bieganiem, przeciwdziałaniem 

i zwalczaniem COVID-19.
Proponowane rozwiązanie za-

kłada m.in. umożliwienie pracow-
nikom objętym izolacją 
w  warunkach domowych, którzy 
nie przejawiają symptomów cho-
roby COVID-19 bądź objawy tej 
choroby mają łagodny przebieg, 
wykonywania pracy zdalnej.

Projekt przewiduje, że w  razie 
pogorszenia stanu zdrowia pra-
cownika w  okresie świadczenia 
przez niego pracy zdalnej, uzyska 
prawo do wynagrodzenia choro-
bowego albo do świadczenia pie-
niężnego z  tytułu choroby za 
pozostały okres przebywania 
w  izolacji, w  trakcie którego nie 
świadczył pracy zdalnej.

Izolację stosuje się wobec osób, 
co do których wiadomo, że są za-
każone wirusem SARS-CoV-2. 
Osoby izolowane mogą pozo-

stawać w swoich domach, w szpi-
talach lub innych wyznaczonych 
placówkach (tzw. izolatoriach).

W  uzasadnieniu do projektu 
zwrócono uwagę, że liczba za-
każeń wirusem SARS-CoV-2 
w  Polsce może skutkować defi-
cytem pracowników w  zakładach 
pracy, a  przez to zagrażać utrzy-
maniu ciągłości ich działania. - 
Mając na uwadze powyższe oraz 
okoliczność, iż ustawodawca ure-
gulował omawianą kwestię 
w przypadku kwarantanny, propo-
nuje się wprowadzenie analogicz-
nego rozwiązania umożliwiającego 
pracownikom objętym izolacją 
w  warunkach domowych, którzy 
nie przejawiają symptomów cho-
roby COVID-19 bądź objawy tej 
choroby mają łagodny przebieg, 
wykonywanie pracy zdalnej – pod-
kreślono.

Opracowanie: Katarzyna Gwara
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Przypomnijmy, pod koniec paździer-
nika Generalna Dyrekcja Dróg Kra-
jowych i  Autostrad udostępniła 
8-kilometrowy odcinek jezdni auto-
strady, na który składały się 2  km 
w  województwie  łódzkim na 
styku  obu  województw oraz sąsia-
dujące  z  nim  6  km w  wojewódz-
twie śląskim.
   

Kierowcy mają już do dyspozy-
cji następujące odcinki  
nowej jezdni A1: 

 � ok. 14 z ok. 15,8 km od-
cinka Tuszyn - Piotrków Try-
bunalski Południe,   

 � ok. 10 z ok. 16,8 km odcinka 
Kamieńsk - Radomsko,  

 � ok. 7 km odcinka Radomsko 
- granica woj. łódzkiego i ślą-
skiego, 

 � ponad 10 km z 17-kilometro-
wego odcinka granica woj. 
łódzkiego i śląskiego - Czę-
stochowa Północ (od gra-
nicy obu województw 
do Grabowej w woj. śląskim).  

Łącznie do dyspozycji jest już pon
ad  41  km  nowej  jezdni.  Warto 
dodać, że  łączna długość uło-
żonej  już  nawierzchni  jezdni  wy-
nosi prawie 65 km, a udostępnienie 
kolejnych kilometrów kierowcom 
uzależnione jest od kwestii związa-
nych z  technologią  wyko-
nania  oraz  organizacją robót 

i  ruchu.  Najlepszym przykładem 
jest  odcinek  Piotrków Trybu-
nalski  Południe  -  Kamieńsk,  gdzie 
ułożono już 7,5 km nawierzchni be-
tonowej, jednak ze względu na czas 
konieczny dla  „dojrzewania” be-
tonu i prace m.in. przy obiektach in-
żynierskich,  na obecną chwilę nie 
można z niej korzystać. 

  Z  podobną sytuacją mamy do 
czynienia  na odcinku  Tuszyn - 
Piotrków,  gdzie w  obrębie przy-
szłego węzła Piotrków Trybunalski 
Południe gotowe są dwie 
jezdnie o łącznej długości blisko 1,5 
km,  jednak będzie można  je  udo-
stępnić  dla  ruchu  dopiero  po od-
daniu do użytkowania całego 
węzła. Na odcinku Kamieńsk - Ra-
domsko jezdnia betonowa gotowa 
jest na długości 16 km, czyli niemal 
na całym odcinku, jednak kierowcy 
mogą korzystać na obecną 
chwilę  z  10-kilometrowego frag-
mentu. Tu na przeszkodzie stanęła 
technologia. - W jednym miejscu (na 
długości niespełna 200 me-
trów) konieczna okazała się bardzo 
trudna i  skomplikowana wymiana 
gruntu, uniemożliwiająca przejazd 
przez cały  ten  od-
cinek  po  nowej  jezdni. Po zakoń-
czeniu prac, co nastąpi jeszcze 
w  tym roku, kierowcy będą  mogli 
przejechać całą jego długością. 
Przypomnijmy, że  docelowa  dłu-
gość pięciu budowanych odcinków 
przyszłej A1 to 81 km – zaznaczają 
drogowcy.

2+1 i 2+2 

Na  oddanym do dyspozycji kie-
rowców fragmencie nowej, beto-
nowej jezdni, tak jak 
poprzednio,  wydzielono trzy pasy 
ruchu. Dwoma z  nich ruch odbywa 
się w kierunku Częstochowy, jednym 
w  kierunku Łodzi.  Taka organizacja 
ruchu obowiązywała będzie prawie 
do końca roku, kiedy to nastąpi ko-
lejne udogodnienie polegające na 
udostępnieniu kierowcom kolejnego 
pasa ruchu na tej jezdni. Wtedy kie-
rowcy będą dysponowali czte-
rema  pasami, po dwa w  każdym 
kierunku.  Taka sama organizacja 
ruchu zostanie wprowadzana na 
łódzkim odcinku A1 od węzła Tuszyn 
do Piotrków Trybunalski Południe.   

 

Co się dziej na budowie A1? 

Zaawansowanie prac na bu-
dowie  odcinka A1  pomiędzy  gra-

nicą  woj. łódzkiego 
i  śląskiego  a  węzłem  Często-
chowa Północ  przekro-
czyło  60  proc.  - Październik 
i  listopad upłynął głównie  na wy-
posażaniu  nowej  jezdni w  ele-
menty  bezpieczeństwa ruchu 
drogowego  -  montażu  barier 
ochronnych, betonowaniu  głowic 
pali, montażu  podwalin i  słupów 
ekranów akustycznych oraz wyko-
nywaniu  oznakowania 
jezdni  tak,  aby jak najdłuższy od-
cinek  nowej jezdni  udostępnić do 
ruchu. Prowadzono także roboty 
asfaltowe na łącznicach węzła My-
kanów.  Po przełożeniu ruchu na 
nową jezdnię  przyszłej  auto-
strady,  na istniejącej jezdni 
DK1  w  kierunku Katowic,  rozpo-
częto roboty rozbiórkowe – pod-
sumowują drogowcy.

 ■ Katarzyna Gwara

Autostrada A1

Kolejny fragment gotowy

Wybrane samochody na dzień 27 listopada 2020 r.

TOYOTA AVENSIS  
2.0 D, rok prod. 2017, kraj., 
I - wł. F-VAT, serwisowany

61.900 zł

VW PASSAT 
2.0 D, rok prod. 2007

16.900 zł

FORD FOCUS 1.6 benzyna + 
LPG, rok prod. 2017,  
krajowy, I-wł., 
serwisowany, F-VAT

37.900 zł

VW PASSAT 2.0 Diesel  
rok prod. 2018 , kraj., 
I-wł., serwisowany, 
 F-VAT 

63.900 zł

FORD FIESTA 
1.25 E, rok prod. 2016  
 

29.900 zł
Q	 VW PASSAT 2.0 D, rok prod. 2016, kraj., I-wł., serwisowany, 

 F-VAT 58.900 zł

Q	 RENAULT MEGANE 1.5 D, rok prod. 2010, 15.900 zł
Q	 AUDI A6 3.0 D, rok prod. 2014 Quatro S-tronik, kraj., 

serwisowany, 98.900 zł

Q	 MERCEDES GLC COUPE 2.0 benzyna, krajowy, 
serwisowany, I-wł. F-VAT 158.900 zł

Q	 BMW X6 zakup 2018, 3.0D 313 kM, M pakiet F-VAT 248.800 zł

Q	 VW CRAFTER 2.0 D, rok prod. 2014  36.000 zł netto

Q	 VW PASSAT 1.9 D, rok prod. 2002  6.900 zł

Q	 VW SHARAN 1.8 E+gaz, rok prod. 2001, automat  6.900 zł

Q	 VW TOURAN 2.0 TDI, rok prod. 2013, 170 KM  46.900 zł

Q	 VW PASSAT 2.0 D, rok prod. 2009 19.900zł

Q	 VW JETTA 1.6 E, rok prod. 2007  17.900 zł

Q	 VOLVO XC60 2.0 D, rok prod. 2014, nawigacja   59.900 zł

Q	 SEAT ALHAMBRA 2.0 D, rok prod. 2010  19.900 zł

Q	 DODGE CALIBER 2.0 D., rok prod. 2007 12.000 zł

Q	 SKODA OCTAVIA 1.9 Diesel, rok prod. 2006  14.900 zł
Q	 SUBARU LEGACY 2.0 D., rok prod. 2014 45.000 zł
Q	 TOYOTA AVENSIS 2.2 D, rok prod. 2010 20.900 zł

Q	 VW POLO 1.2 benzyna+gaz, zakup w 2010  17.900 zł

Q	 OPEL VIVARO 2.5 D, rok prod. 2008  19.900 zł

Q	 VW PASSAT 1.4 E, rok prod. 2016, kraj., I-wł., F-VAT, 
serwisowany  56.900 zł

Q	 RENAULT MEGANE SCENIC 1.5 E, rok 2014, nawigacja  27.900 zł
 44.900 złQ	 AUDI Q5 3.0 D, rok prod. 2008, kraj

 7.900 złQ	 TOYOTA YARIS VERSO 1.3 E, rok prod. 2002r.

 9.500 złQ	 AUDI A3 2.0 D, rok prod. 2004r.

Q	 FORD FOCUS 1.6 D, rok prod. 2014, kraj.,  
serwis, F-VAT  28.900 zł

Q	 SEAT CORDOBA 1999r, 1.6 E  1.900zł

Q	 DAEWOO LANOS 1.5 E, rok prod. 1998 kraj., I-wł. 2.900 zł

Q	 FORD MONDEO 2.0 E, rok prod. 2009, kraj.   21.900 zł

Q	 OPEL MERIVA 1.4 E, rok prod. 2006, krajowy 7.900 zł

Q	 PEUGEOT 301 1.6 HDI, rok prod. 2017, kraj.,I – wł. 27.900 zł

Q	 MERCEDES GLC 220 2.2 Diesel 2019, krajowy, I-wł., 
serwisowany, F-VAT 166.600 zł

Q	 CITROEN C5 2.2 D, automat, rok prod. 2002 1.800 zł

Q	 OPEL ASTRA 1.9 D, rok prod. 2006  12.800 zł

Q	 BMW X5 3.0 D., rok prod. 2008 49.500 zł

Q	 BMW 520, 2.0 D, rok prod. 2001, krajowy 7.900 zł

Q	 BMW 1, 1.6 E, rok prod. 2006 15.900 zł

Q	 BMW X6 2.0 D, rok prod. 2009-2011, F. VAT,  
automat, skóra, navi, czujniki  76.000 zł - 99.000 zł

Q	 BMW X5 M 50 D 3.0 D, rok prod. 2014  189.000 zł

 16.900 złQ	 FORD MONDEO 2.0 D, rok prod. 2007, kraj.

 42.000złQ	 VW TIGUAN 2012 rok, 1.4E/160 kM

2.700 złQ	 FIAT PUNTO 1.2 benzyna, rok prod. 2000

 21.900 złQ	CITROEN C-ELYSE 1.6 benzyna, rok prod. 2013, kraj.

MAZDA 3  
1.6 E, rok prod. 2010

23.900 zł

NISSAN QASHQAI  
1.6 D, rok prod. 2018, 4x4, 
kraj., I - wł., gwarancja

69.900 zł

TOYOTA YARIS  
1.0 E, kraj.,rok prod. 2014-
2016, gwarancja, I-wł., F-VAT

31-900 - 33.900 zł

 Qcd. ze str. 1
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MOTORYZACYJNE

KUPIĘ
 Q KUPIĘ motocykl , samochód 
z PRL - zadbany z dokumentami 
np. Fiat 125p, 126p , syrena ,  
mikrus , moskwicz , wołga WSK , 
WFM , JUNAK , OSA i inne ciekawe  
tel. 608 097 274

 Q KUPIĘ motocykl , motorower 
z PRL-u kompletny np. WSK , WFM, 
JUNAK , SHL , IŻ , OSA , motorynka, 
wierchowina , Jawa i inne  
tel. 608 097 274

 Q KUPIĘ AUTO - MOTOCYKL  MOTO-
ROWER   Z PRL-U zapomniany, za-
stały w garażu np. Warszawa, Syre-
na, Moskwicz, Wołga, Skoda, Zaporo-
żec, Junak, WFM, WSK, Osa, Komar,  
Motorynka i inne . Tel. 608 097 274

 Q KUPIĘ samochód , motocykl , 
motorower z lat 50-tych , 
60-tych , 70-tych zapomniany , 
zastały w garażu, tel. 608 097 274

NIERUCHOMOŚCI

WYNAJMĘ

 Q Częstochowa (dzielnica: Dźbów)  
cena: 1 300,00 pln powierzchnia: 
53,00 m², piętro 2; tel. 602852712

 Q WYNAJMĘ działkę pod działal-
ność gospodarczą, 1 zł za metr 
kwadratowy, na terenie Często-
chowy, mieszkanie trzech wiesz-
czy, m - 3, umeblowane, cena 
1000 zł - tel. 503 002 462

 Q Wynajmę działający od 30 lat 
sklep monopolowo-spożywczy 
24h na ul. Garibaldiego. Często-
chowa, tel. 531 186 403

 Q  Wynajmę m3 50m2, i piętro 

umeblowane, gotowe na za-
mieszkanie, najem krótkotermi-
nowy, ul. Dąbrowskiego 41,  
tel. 602 307 570

SPRZEDAM

 Q Dom w cz-wie, ul. Św. Rocha.  
Dojazd z dwóch stron. Idealny  
na działalność. Tel. 606 875 401

 Q Dom w szeregowej zabudowie: 
Cz-wa / Lisiniec. 40% Do wykoń-
czenia.Tel. Kontaktowy 34 317 27 48

 Q Mieszkanie - Częstochowa 
(dzielnica: Północ) cena:  
312 000,00 pln powierzchnia:  
61,00 m² ; tel. 502583667

 Q Mieszkanie m-3 64 m2 w kamie-
nicy oraz lokal użytkowy 16 m2 
w centrum Częstochowy. 
Tel. 662 014 102

 Q  Mieszkanie - Częstochowa 
(dzielnica: Parkitka) cena:  
269 500,00 pln powierzchnia: 
49,00 m², stan developerski;  
tel. 502583667

 Q Mieszkanie M4 po modernizacji 
w dzielnicy Północ. Pilnie. Cena: 
299000 zł. Tel. 504 132 951

 Q Pensjonat w cz-wie pod działal-
ność. Ul. Gronowa 37.Długi 29 m, 
szer. 9 M – 2 kondygnacje, 
z przybudówką. Tel. 502 636 143

 Q Pole o pow. 8134 M2, dł. 250 M, 
szer. 40–45 M w Częstochowie, 
ul. Juranda 40/44. 
Tel. 887 627 682

 Q Grunty rolne 0,8911 ha w wysoka 
lelowska / gmina żarki, cena:  
30 000 - do negocjacji,  
tel. 508 719 237 Lub 506 797 760

 Q Działka budowlana - Często-
chowa (Raków),cena: 310 000pln  
pow.: 3 104,00 m²; tel. 502583667

 Q Działki budowlane w centrum 
Miedźna. Tel. 601 412 688

 Q Działka budowlana na ul. Lima-
nowskiego 5. Tel. 34 363 91 34

 Q Zamienię mieszkanie kwaterunko-
we (Trzech Wieszczy) 3 pokoje 
z kuchnią, 49,2 m2 ,parter, na dwa 
(2) odrebne mieszkania, po pokoju 
z kuchnią w blokach kwaterunko-
wych. Tel. 504 563 612

KUPIĘ
 Q MIESZKANIE m-2 pokój z kuchnią 
na I lub II piętrze w centrum lub 
śródmieściu Częstochowy. 
Tel. 413 880 040 

SPRZEDAM

 Q Antyki – francuski komplet 
z 1896 r.: Biblioteczka + komoda 
z marmurowym blatem. Sygno-
wany, perfekcyjna renowacja. 
Tel. 34 – 367 65 56

 Q Białe kamienie - ozdobne,  
do ogrodu, worek 20 kg/16 zł  
- Częstochowa, tel. 508 747 290

 Q Cegła (czerwona, pełna) z roz-
biórki - 1000 szt. Cena: 1,40 zł/szt. 
Tel. 798-258-531

 Q Część do chevroleta captive. 
Czujnik stopu. Nowy. Made in 
USA. Tel. 501 779 441

 Q Drewno kominkowe - opałowe 
worki: 8-15 zł rozpałkowe brzoza 
- dąb - sosna, tel. 665 863 191

 Q Drzwi harmonijkowe – używaną 
w b. dobrym stanie, o wym.  
170 x 75 cm. Tel. 501 109 822

 Q Garnitur męski nowy, na wzrost 
170 cm - tel. 697 272 102

 Q Futrówka skóra (świnia)  
tel. 790 819 855

 Q Kask ochronny - b.dobry  
- tel. 697 272 102

 Q Kawiarkę ciśnieniową DeLonghi  
- tel. 697 272 102

 Q Kożuch męski na wzrost 170 cm,  
tel. 34 362 94 27

 Q Kopierkę laserową HP 1010  
- tel. 697 272 102

 Q Kuchnia gazowo- elektryczna  
tel. 721 390 993

 Q Laptop Acer + wiatrak itp. (głośniki) 
myszki; Odtwarzacz Orion DVD 828 
+ pilot; telefon komórkowy Sam-
sung + ładowarka; tel. 530 485 377

 Q Lustro łazienkowe – o wym.  
70 X 90 cm. Tel. 501 109 822

 Q Maszyna dziewiarska firmy 
boschtel. 34 362 94 27

 Q Maszyna do szycia przemysło-
wą, marki „minerva” - stan bar-
dzo dobry. Cena do negocjacji. 
Tel. 603 521 686

 Q Meble w dobrym stanie - szafa, 
regał, szafka, regał nad szafkę, 
stolik, stolik pod TV, laptop - 
Częstochowa Lisiniec,  
tel. 508 747 290

PRACA

DAM PRACĘ
 Q Pracownik gospodarczy, złota rącz-
ka. Zatrudnimy doświadczonego pa-
na do prac fizycznych w firmie pro-
dukcyjnej oraz do pielęgnacji ogrodu 
i warzywniaka. Wymagana umiejęt-
ność korzystania z  różnych narzędzi. 
Główne obowiązki to drobne napra-
wy, dbanie o czystość i porządek na 
terenie firmy, pomoc przy maszynach 
na hali produkcyjnej. Kontakt tel. w go-
dzinach 9-16 pod nr. 783 783 387 .

 Q Praca w Radomsku – Operator 
wózka widłowego z UDT lub Ope-
rator produkcji. tel.663 330 218

 Q Przyjmę do pracy handlowca  
tel. 601 505 520

 Q Przyjmę do pracy szlifierza 
 tel. 601 505 520

 Q Przyjmę do pracy drykiera/wy-
oblacza tel. 601 505 520

 Q Firma Tacho poszukuje pracownika 
do serwisu tachografów 
tel: 663 488 502

SZUKAM PRACY
 Q Podejmę pracę pracownika go-
spodarczego - ogrody, posesje, 
porządki, itp. Tel. 536 512 396

 Q Podejmę pracę - pracownika go-
spodarczego - ogrody, posesje, 
porządki, itp. tel. 508 747 290 

 Q Podejmę pracę - mężczyzna lat 44, 
podejmie pracę jako tokarz, ślusarz, 
tel. 694 200 794.

 Q Podejmę pracę - pracownik go-
spodarczy, porządkowy, stróż, go-
dziny popołudniowe, nocne. Solidny 
i dyspozycyjny. Tel. 502 417 160

 Q Kobieta lat 41 szuka pracy, wyklu-
czone towarzyskie, tel. 517 309 982

 Q Mężczyzna lat 49 szuka pracy,  
tel. 508 554 652

 Q Podejmę prac dodatkową; pracow-
nika gospodarczego, ogrody, pose-
sje, porzdki itp. Gliwice. tel. 502 918 616

USŁUGI
 Q Flash gsm profesjonalny serwis 
telefonów komórkowych oraz 
nawigacji gps. Częstochowa,  
al. Wolności 10 (w bramie).  
Tel. 888 149 969

 Q Naprawy pomp wodnych, cyrku-
lacyjnych, samochodowych,  
hydrofobowych. tel. 669 245 082

BEZPŁATNE OGŁOSZENIA DROBNE

LOMBARD 
KAPS 

20 lat doświadczenia
RABAT – 50% u nas to działa!

SZYBKA GOTÓWKA za:
złoto, srebro, GSM, 

RTV i inne 

TANIE WYROBY 
JUBILERSKIE

Al. NMP 1, tel. 34 361-39-50
Al. NMP 16, tel. 34 324-68-31

Al. Wolności 6, tel. 34 324 23 24
www.kapssc.pl

 Q Działka budowlana o pow. 2087 m2, 
wszystkie media: woda, gaz,  
prąd w skrzynce energetycznej  
z przydziałem mocy na 25 A,  
Jaskrów, 42-244 Mstów, ul. Pszczela 
(Ołowianka). Tel. 513 950 092

Dyrekcja oraz Pracownicy
Miejskiego Szpitala Zespolonego

w Częstochowie

Z głębokim żalem  
i smutkiem żegnamy

dr n. med. Zenona Rudzkiego
wieloletniego Pracownika  
Oddziału Urologicznego

w Szpitalu im. Ludwika Rydygiera
składają
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PKO Ekstraklasa

Raków Częstochowa  
vs. Warta Poznań

II liga

Skra Częstochowa  
vs. Znicz Pruszków

Eltrox Włókniarz Częstochowa zachęca do 
wsparcia częstochowskiego Stowarzyszenia 
Hospicjum DAR SERCA. - Okres poprzedza-
jący święta Bożego Narodzenia to czas, 
w którym warto otworzyć swoje serca na 
potrzeby innych ludzi – podkreśla klub.

Zarząd Eltrox Włókniarza Częstochowa od 
wielu lat aktywnie współpracuje z  wieloma 
instytucjami charytatywnymi w naszym mie-
ście. Jedną z  takowych jest właśnie często-
chowskie  Stowarzyszenie Hospicjum DAR 
SERCA. W  miniony poniedziałek 22 listo-
pada prezes Eltrox Włókniarza Michał 
Świącik spotkał się z przedstawicielkami Sto-
warzysznia - Panią Anną Ogłaza oraz Ma-
rzeną Bula-Podhorska,  oraz księdzem 
Mariuszem Jędrzejczykiem. Spotkanie miało 
na celu omówienie bieżących potrzeb pla-
cówki, w  której prowadzony jest remont, 
a także wypracowaniu wspólnej strategii, na 
podstawie której klub mógłby włączyć się 
w  pomoc przy realizacji celu, jaki postawiło 
przed sobą hospicjum. – Wspieramy finan-
sowo i  organizacyjnie częstochowskie  Sto-
warzyszenie Hospicjum DAR SERCA. Pani 
prezes oraz wszyscy pracownicy placówki to 
ludzie, którzy z pasją oddają się swoim obo-
wiązkom, czyniąc przy tym wiele dobrego. 
Cieszę się, że udało mi się spotkać z  za-
rządem Stowarzyszenia. Jesteśmy po wstęp-
nych rozmowach, wiem, że placówka jest 
w remoncie i dokończenie tej inwestycji jest 
dla hospicjum celem numer jeden. Wzorem 
lat ubiegłych, tak i w tym roku, z całą pewno-
ścią wspomożemy Panią prezes i  prowa-
dzone przez nią Stowarzyszenie – powiedział 
prezes Eltrox Włókniarza Michał Świącik. 
Klun apeluje do wszystkich zainteresowa-

nych, którzy chcieliby włączyć się w  pomoc 
dla Stowarzyszenia Hospicjum DAR SERCA 
zachęcamy do odwiedzenie strony interne-
towej placówki i  kontaktu z  jej pracowni-
kami: http://www.hospicjumczestochowa.
pl/. Stowarzyszenie Hospicjum DAR SERCA 
zostało powołane do życia w  roku 2000 
w  Częstochowie z  inicjatywy pani Wandy 
Gwiazdy – Domagały, późniejszego prezesa 
Stowarzyszenia. Początkowo swoją działal-
nością statutową obejmowało wyłącznie 
dzieci z  zaawansowaną chorobą nowotwo-
rową. Z  uwagi jednak na stale rosną liczbę 
pacjentów i potrzebę opieki hospicyjnej, roz-
szerzono działalność obejmując również 
opieką chorych dorosłych.

Włókniarz Częstochowa

Klub zachęca do wsparcia 
Hospicjum DAR SERCA

Eco-Team AZS Stoelzle Częstochowa wywla-
czył cenne zwycięstwo na trudnym terenie. 
Biało-zieloni w piątkowym wyjazdowym spo-
tkaniu w trzech setach pokonali TKS Tychy.

Częstochowscy drugoligowcy do Tychów je-
chali podrażnieni wtorkową porażką z MKS-em 
Andrychów, która była pierwszą w tym sezonie. 
Reakcja siatkarzy AZS-u była błyskawiczna, a mo-
rale drużyny zostały szybko odbudowane. Go-
spodarze również liczyli na triumf we własnej hali 
i  poprawę nastrojów po środowej przegranej 
w Kętach. To wszystko zwiastowało duże emocje.

Pierwsza partia spotkania w  Tychach była 
bardzo zacięta. Najwyższe prowadzenie jednej 
i drugiej drużyny wynosiło zaledwie dwa punkty. 
W końcówce seta więcej zimnej krwi zachowali 
częstochowianie, a  o  ich zwycięstwie zadecy-
dował blok duetu Nowakowski-Czyżyk, a  na-
stępnie punktowa kiwka tego pierwszego. 
Bardzo podobny scenariusz miał miejsce w dru-
giej partii. Ponownie żadna z drużyn nie zdołała 
odskoczyć rywalom na więcej niż dwa „oczka”, 
a  gra na przewagi przyniosła wygraną AZS-u. 
Częstochowianie poszli za ciosem w  trzecim 
secie, w którym już na początku narzucili swój 

rytm gry i odskoczyli rywalom na pięć punktów 
(10:5). Tyszanie nie zwiesili jednak głów i zdołali 
doprowadzić do wyrównania. Sytuacja powtó-
rzyła się w końcówce partii, kiedy z prowadzenia 
AZS-u  23:19, zrobił się remis po 23, a  dodat-
kowo gracze TKS-u mieli w górze dwie piłki se-
towe. Ostatecznie z  tego starcia górą wyszli 
częstochowianie, a kropkę nad „i” postawił po-
dwójny blok biało-zielonych.

- Cieszymy się z trzech punktów zdobytych na 
wyjeździe z  trudnym przeciwnikiem. Nasza 
grała nie była jednak idealna, co pokazała cho-
ciażby końcówka trzeciego seta, kiedy wyda-
wało się, że już mamy zwycięstwo po swojej 
stronie. Cieszę się, że jednak potrafiliśmy z tej sy-
tuacji wyjść obronną ręką - mówił po meczu ka-
pitan Jędrzej Brożyniak.

W  najbliższą sobotę 28 listopada Eco-Team 
AZS Stoezle Częstochowa zmierzy się na wła-
snym terenie z TS Volley Rybnik. Początek spo-
tkania o  godz. 16:00. Transmisję z  tego meczu 
będzie można obejrzeć na profilu częstochow-
skiej drużyny w  mediach społecznościowych: 
https://www.facebook.com/AZSCzwa

TKS Tychy : Eco-Team AZS Stoelzle Często-
chowa 0:3 (22:25, 24:26, 30:32)

Choć ten rok był bardzo trudny dla nas wszyst-
kich ze względu na pandemię, to udało się wy-
startować z sezonem szosowym, w którym 
w krótkim czasie odbyło się bardzo dużo wy-
ścigów. Staraliśmy się w stu procentach wyko-
rzystać wszystkie nadarzające się okazje do 
reprezentowania naszych barw – podsumowu-
je miniony sezon trener Kacper Gronkiewicz. 

W tym ciężkim sezonie Kolejarz-Jura Często-
chowa wywalczył trzy medale mistrzostw 
polski. Srebrny medal zdobył Oskar Rybak 
w wyścigu jazdy indywidualnej na czas w kate-
gorii żaków. Brązowy medal w juniorach wywal-
czył Mateusz Bylica w  kryterium ulicznym. 
Ponadto brązowy medal zdobyła również Marta 
Marek w  Górskich Mistrzostwach Polski ju-
niorek młodszych. Oprócz trzech medali Mi-
strzostw Polski, Kolejarz-Jura Częstochowa  

może pochwalić się 14 medalami Mistrzostw 
Śląska, spośród których osiem to medale złote. - 
W  klasyfikacji klubowej spośród wszystkich 
klubów z  województwa śląskiego zajęliśmy 
świetne drugie miejsce, z  tą samą ilością 
punktów, co zwycięzca. Oczywiście wielkie gra-
tulacje należą się wszystkim naszym zawod-
nikom, którzy ciężko pracowali przez cały sezon 
i dzielnie walczyli na kolarskich trasach, a nie za-
wsze najważniejsze były wyniki, tylko chęci i za-
angażowanie – powiedział trener Kacper 
Gronkiewicz.  W tym roku Kolejarz-Jura Często-
chowa uczestniczył w „Programie Klub” prowa-
dzonym przez Ministerstwo Sportu, co w dużym 
stopniu przyczyniło się do osiąganych sukcesów 
sportowych, jak i  polepszeniu funkcjonowania 
klubu. - Dziękujemy także wszystkim spon-
sorom i władzom miasta za nieocenioną pomoc 
w  trakcie trwania sezonu – podkreśla Kacper 
Gronkiewicz.

Kolejarz-Jura Częstochowa

Podsumowanie sezonu 
szosowego

Fot. Grzegorz Misiak Photography

W najbliższą niedzielę 29 listopada Raków 
Częstochowa zmierzy się na GIEKSA Arenie 
z Wartą Poznań w ramach 11. kolejki PKO 
Ekstraklasy. Początek spotkania zaplano-
wano na godzinę 15:00.

Czerwono-Niebiescy zremisowali w 10. ko-
lejce 3:3 z Lechem Poznań, ustępując z pozcyji 
lidera na rzecz Legii Warszawa. Mecz z Lechi-

tami był niezwykle emocjonujący i  został 
okrzyknięty najlepszym widowiskiem w tego-
rocznych rozgrywkach PKO Ekstraklasy. Na 
listę strzelców częstochowskiej drużyny wpi-
sali się Ivi Lopez, Oskar Zawada oraz w doli-
czonym czasie Daniel Szelągowski. Obecnie 
Raków zajmuje drugie miejsce w  tabeli li-
gowej, Warta z  kolei znajduje się na dzie-
wiątym miejscu. Transmisję z  tego meczu 
będzie można obejrzeć na Canal+

Eco-Team AZS Stoelzle Częstochowa 

Wygrana na wyjeździe

Skra Częstochowa w piątek 27 listopada 
zmierzy się na wyjeździe ze Zniczem Prusz-
ków w ramach 15. kolejki II ligi. Spotkanie 
rozpocznie się o godz. 17:00. 

Częstochowscy drugoligowcy w  ostatnim 
rozgrywanym spotkaniu nie mieli litości dla 

Olimpii Grudziądz, choć piłkarze gościnnej 
drużyny przez długi czas toczyli wyrównany 
bój na „Lorecie”. W drugiej połowie meczu za-
wodnicy Olimpii nieco opadli z sił i wtedy czę-
stochowska drużyna w  kwadrans dopadła 
przeciwnika niczym wygłodniała zwierzyna, 
zdobywając cztery bramki. Skra jedzie zatem 
do Pruszkowa walczyć o trzy punkty. 
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tel. 696 48 66 80

tel. 34 323 94 79               tel. kom. 691 389 144
ul. Katowicka 10        42-262  Kolonia Poczesna 

SOLARO


